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سرمقاله

در ســمیرم یــا شــهرضا نداریــم. حتمــاً کارمندهــای 
ســرخورده ادارات دولتی ســمیرم یا نهایتاً پارک های 
علــم و فنــاوری آن دوروبر شــده اند. یادم آمــد که چه 
نوجوانــان و جوانــان شــاد و دلخــوش و خجســته ای 
بودند و چه خجســته تر مــا بودیم که فکــر می کردیم 
در دشــت های زیبای ســمیرم می شود اســتارتاپ راه 

انداخت.
یــادآوری آن خاطــره باعــث شــد تــا بــرای جوانــان 
بندرعباســی  عاشــق اســتارتاپ بــا تلخی و روراســتی 
بیشــتری حرف بزنم. از این بگویم که اســتارتاپ زدن 
در بندرعباس تقریباً چیزی نزدیک به محال اســت. 
اگر هم ایــده ای دارنــد که بــا هزار دقــت و تأمــل آن را 
سنجیده اند و نیاز صددرصد واقعی شهرشان است 
نهایتاً بروند و از دل آن یک بنگاه کوچک و متوســط 
خلــق کنند تــا آخــر مــاه پولــی بگذارنــد جیب شــان. 
از آن گفتــم کــه ایــده  هرچقــدر درست شــان را روی 
مفهوم بلندپروازانه اســتارتاپ ســوار نکننــد و درگیر 
اســتارتاپ بازی و اکوسیستم اســتارتاپی نشوند، اما 
در آن روز بیشتر از این حرف زدم که می توانند همین 
حالا عطای اســتارتاپ را به لقایش ببخشند و بروند 
یک مهارت فنی یــا غیرفنی را در بالاترین ســطحش 
یــاد بگیرند و کارمند و حقوق بگیر شــرکتی شــوند که 

پول دارد و نیازمند مهارت تخصصی آنهاست.
ادامه در صفحه 7

گــزارش »کارنــگ« را دربــاره اوضــاع ناخــوش 
اکوسیستم اســتارتاپی تبریز می خواندم. بد ندیدم 
نقدی را که مدت هاســت به مفهوم اکوسیستم های 
شهرستانی دارم بنویسم؛ نقدی که بیشتر از اینکه 
متوجــه شهرســتان ها و قصــور آنهــا باشــد دربــاره 
عملکرد خود ما مرکزنشــین هایی اســت کــه در دهه 
1390 کمــی بیــش از انــدازه و البتــه خودخواهانــه از 

جذابیت استارتاپ گفته ایم.
دو ســال پیــش در رویــدادی در بندرعبــاس بــودم. 
رویــدادی دربــاره اکوسیســتم کارآفرینــی جنــوب 
بــود. آدم هایــی با همــان رؤیــای ســاخت اســتارتاپ 
نشســته بودند که من و یکی دو نفر دیگــر برای آنها 
از اکوسیســتم اســتارتاپی و فرصت هــای آن بــرای 

جنوبی ها بگوییم. 
موقعــی کــه می خواســتم اســایدهای ارائــه خــودم 
را آمــاده کنــم یــاد یکــی از روی جلدهــای هفته نامــه 
»شــنبه« افتــادم. فکــر می کنــم حوالی همان ســال 
1395 بود که تازه »شنبه« را راه انداخته بودیم. روی 
جلــدی بــود از تعــدادی جــوان و نوجــوان اصفهانی 
)یــا دقیق تــر بخواهــم بگویــم شــهرضا یــا ســمیرم( 
کــه در دامــان طبیعــت عکســی خنــدان انداختــه 
بودند و تیتر هم از رؤیای راه اندازی اســتارتاپ در آن 
جغرافیا می گفت. بــا خودم گفتم خدایــا یعنی الان 
آنهــا کجاینــد؟! چــون مطمئنم کــه هیچ اســتارتاپی 

استارتاپ در سمیرم: وقتی گول خوردیم 
و مهارت آموزی را فراموش کردیم!

رضا جمیلی

مدیر توسعه 
کسب وکار 

راه کار

سرمقاله
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خبر

7 میلیونی شدن نوبیتکس
تعــداد کاربران نوبیتکس در زمســتان ســال گذشــته به 6 میلیــون و اکنون با رشــد یک 
 crypto.com میلیونی در کمتر از سه ماه، به ۷ میلیون کاربر رســید. بر اساس گزارش
تعداد کاربران جهانی کریپتو در سال 2023 با افزایش 34 درصدی نسبت به 2022، به 

5۸0 میلیون نفر رسیده  بودند.
در ایران حداقل 13.5 درصــد ایرانیان در این بــازار فعال اند و در رتبه چهــارم دارندگان 

رمزارز به نسبت جمعیت در جهان قرار گرفته اند.
در گزارش سال 1400 اتاق بازرگانی تهران، تعداد ایرانیان فعال در بازار ارزهای دیجیتال 
12 میلیون نفر بوده است که می توان تعداد کاربر مستقیم و غیرمستقیم را  15 میلیون 

تخمین زد.

04

ابلاغ دستورالعمل فروش اینترنتی نان
اتــاق اصنــاف ایــران در راســتای ســاماندهی فــروش غیرحضــوری نــان، دســتورالعمل 
فــروش اینترنتی نــان را اباغ کرد. ایــن دســتورالعمل 3 مــاه به صورت آزمایشــی و پس 
از آن به صــورت قطعــی لازم الاجــرا خواهد بــود. براین اســاس، قیمت و وزن نــان مطابق 
نرخ نامه مصوب یا به صورت رقابتی، نرخ و مقدار انواع افزودنی به نان، هزینه خدمات 
فروش غیرحضوری، بســته بندی و حمــل و تحویل نان به صورت »توافقــی« بین نانوا و 
ســکو تعیین و به صورت شفاف و تفکیک شــده در صورت حســاب الکترونیکی فروش 
درج می شــود. بــرای رعایــت حقــوق مشــتریان حضــوری، امــکان فــروش غیرحضوری 
صرفاً بــرای نانوایی های مجهز به ســامانه نوبت دهی و اعام نوبت و متصل به ســامانه 

هوشمندسازی یارانه آرد و نان فعال می شود.

02

۳ میلیون درخواست صدور مجوز در درگاه ملی
امیر سیاح، رئیس مرکز بهبود محیط کسب وکار، از ثبت بیش از 3 میلیون درخواست 
صدور مجوز کســب وکار در درگاه ملی مجوزها خبر داد. به گفته او درخواســت صدور 
مجوز کســب وکار به صورت سیســتمی بررســی و در صورت داشــتن شــرایط مورد نیاز 

صادر می شوند.
او اعام کرد تقریباً تمامی دستگاه ها به درگاه ملی مجوزها پیوسته اند؛ تنها بخش هایی 
از قــوه قضاییه، فدراســیون های ورزشــی و ســازمان برنامــه  و بودجــه هنوز به ایــن درگاه 

اینترنتی نپیوسته اند.
همچنیــن برخــی از نهادهــا ماننــد وزارت علــوم و ارشــاد تمهیــدات لازم بــرای تبدیــل 

مجوزهای کاغذی به شناسه یکتا را فراهم نکرده اند.

03

الکامپ ۱۴۰۳ به تعویق افتاد
نمایشگاه الکامپ 1403، فقط با یک روز تعویق در روزهای 9 الی 12 تیرماه برگزار خواهد شد. 
رضا حیدری، دبیر نمایشگاه الکامپ 2۷، طی گفت وگویی تلفنی عنوان کرد که این رویداد با 
یک روز تعویق در روزهای 9 تا 12 تیرماه برگزار می شود. علی ابراهیم زاده، مدیر شرکت راهکار 
تجارت کوشا و مجری نمایشگاه، نیز ضمن تأیید بر اینکه این نمایشگاه با یک روز تعویق در 
روزهای 9 الی 12 تیرماه برگزار خواهد شد، در پاسخ به این سؤال که آیا شورای تأمین استان نیز 
با برگزاری الکامپ در تاریخ اعام شده موافق است، گفت: »ما با نمایشگاه بین المللی قرارداد 
داریم و خود نمایشــگاه مجوزهای برگــزاری را اخذ می کنــد.« کاوه ثروتی در نشســت خبری 
الکامپ به عنوان مدیر اجرایی الکامپ معرفی شد، ولی در تماس با خبرنگار کارنگ ضمن ابراز 
بی اطاعی از روند برگزاری الکامپ 1403 عنوان کرد که در این دوره از رویداد هیچ نقشی ندارد.

01
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پزشکی بود و تقریباً در تمام محوطه به جز اطراف سالن 
نمایشگاه حمل ونقل ریلی نشانی از آن نبود. حتی وقتی 
از غرفه داران می پرسیدید که نمایشگاه حمل ونقل ریلی 
کجا برگزار می شــود، پاســخ دقیقی دریافت نمی کردید. 
گاهی نیز شنیده می شد که الان زمان برگزاری نمایشگاه 
تجهیزات پزشکی اســت و نمایشــگاه حمل ونقل ریلی 
در این مــکان و تاریخ برگزار نمی شــود. با کلــی پرس وجو 
می شد فهمید که نمایشگاه این صنعت مهم در سالن 
۷، ۸ و 9 و 10 برگزار می شــود؛ یعنی فقط سه سالن. البته 
به طور دقیق تر دو سالن و نیم. چون فقط بخشی از سالن 
10 توسط غرفه ها پر شده بود و بقیه سالن خالی و تاریک 
بود. از دشواری پیدا کردن سالن ها و نبود اطاع رسانی در 
مورد سالن ها و کم رنگ بودن و گم شدن آن در نمایشگاه 
تجهیزات پزشــکی کــه بگذریــم، می رســیم بــه کیفیت 
حضور شــرکت های حمل ونقل ریلی در یکــی از معدود 
نمایشگاه های مرتبط با این صنعت. شرکت های حاضر 
اغلب در حوزه تجهیــزات و قطعــات ریل و قطــار بودند؛ 

نگاهی به 
یازدهمین 
نمایشگاه 
بین المللی 
حمل ونقل و صنایع 
ریلی تهران 

 جای خالی نوآوری 
در نمایشگاه حمل ونقل ریلی

یازدهمیــن نمایشــگاه بین المللی حمل ونقــل و صنایع 
ریلی تهران امسال نیز در محل نمایشگاه های بین المللی 
تهران برگزار شــد. این نمایشــگاه کــه از 29 اردیبهشــت 
تا یکــم خــرداد برگزار شــد تنهــا هفت مــاه بــا دوره قبلی 
فاصله داشــت؛ با این حال بســیاری از شرکت کنندگان 
معتقد بودنــد که این دوره نســبت بــه دوره دهم بســیار 
بهتــر بــود و شــرکت های این صنعــت حضــور پررنگ تر 
و برجســته تری داشــتند، امــا شــواهد روایــت دیگــری 
داشــتند. بــا ایــن حــال ایــن نمایشــگاه چندیــن چالش 
چشمگیر داشت؛ اول، به دلیل هم زمانی و هم مکانی این 
نمایشگاه با نمایشگاه تجهیزات پزشکی می توان گفت 
که تقریباً صنعت حمل ونقل ریلی در هیاهوی صنعت 
تجهیزات پزشــکی گم شــده بود. این موضوع بــه  قدری 
مشهود بود که بسیاری از بازدیدکنندگان گمان می کردند 
تاریخ یــا مــکان برگــزاری نمایشــگاه حمل ونقــل ریلی را 
اشتباه متوجه شــده اند، زیرا تمام مسیرهای منتهی به 
نمایشگاه بین المللی پر از بیلبوردها و تبلیغات تجهیزات 

دیدگاه

راضیه مینایی
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به  نحوی  که تا چشم کار می کرد در سالن های نمایشگاه 
قطعات فلزی کوچک و بزرگ دیده می شد. بخش کمتری 
از شرکت های حاضر نیز مربوط به بازرگانی و ترخیص کالا 
بود؛ شرکت هایی که از دیرباز در این حوزه وجود داشته اند 
و فعالیت می کردند. با جست وجوی بسیار می شد چند 
شرکت لجستیکی ریلی هم در این نمایشگاه پیدا کرد که 
اغلب آنها شرکت های لجستیک سیالات بودند. به گفته 
برخی از حاضران، تعداد شرکت های حمل ونقل ریلی به  
قدری کم است که همه همدیگر را می شناسند.  به  طور 
کلی با اینکه کیفیت حضور شرکت ها نسبت به دوره قبل 
بهبود یافته بود، اما هنوز همان شرکت ها و با همان سبک 
و سیاق قدیمی بودند. شاید ظاهر غرفه ها نوآورانه تر شده 
بود، ولی این شــرکت ها همان شــرکت ها بودنــد؛ با همان 
طرز فکر، اســلوب و بدنه قدیمــی. شــرکت هایی که هنوز 
حتی اهمیــت واحــد روابــط عمومــی و ارتباطــات را درک 
نکرده انــد و نهایــت شبکه ســازی را در غرفه هــای پســین 
نمایشــگاهی می بینند که حتی به  انــدازه کافی بــرای آن 
تبلیغ هم نشده اســت. این شــرکت ها حتی دیده شدن 
و ارتباط با رســانه را حائــز اهمیت نمی بینند و به شــبکه 
کوچکی که در آن قرار دارند راضی هستند. آنها حتی به 
شناختن کسب وکارهای سایر حوزه لجستیک هم تمایلی 
نشــان نمی دهند و دیــوار محکمی بــه دور دایــره کوچک 
خود کشیده اند.  با این حال از اینکه صدایشان به جایی 
نمی رســد و گوش شــنوایی بــرای مشکات شــان ندارند، 

گایه دارند. 
در دنیای نوآورانه و هیبریدی امروزی انتظار می رود حتی 
صنایع ســنگین هــم آغوش بــازی بــرای نــوآوری داشــته 
باشــند؛ به خصــوص صنعــت ریلــی کــه از اصلی تریــن 
زیرساخت های لجستیک محسوب می شود و نوآوری در 
صنعت لجستیک در گرو نوآوری در صنایع زیرساختی 
است. اما متأسفانه این دست شــرکت ها نه قدر نوآوری 
را می دانند و نه اهمیت آن را. نــه از ارتباط خود با صنایع 
نرم تر و کوچک تر اطاعی دارند و نه تاشی برای شناختن 
آنها می کنند. این گونه جزیره ای شدن لجستیک و پاره پاره 
شدن این صنعت و تاش نکردن برای اتصال تکه های این 
پازل پیامدهایی دارد که اگر زود آنها را درک نکنیم خیلی 
دیر نیست که لطماتی جدی  متحمل شویم. در پایان باید 
گفت که این صنعت زیرساختی و مهم که بنیاد بسیاری 
دیگر از صنایع جدید و نوظهور را تشــکیل می دهد، باید 
به دو نکته بیش از گذشــته نگاه ویژه داشــته باشد؛ یکی 
نــوآوری و دیگــری اتصــال بــه دیگــر بخش هــای صنعت 
لجســتیک. انجمنی چــون انجمن صنفی شــرکت های 
حمل ونقل ریلی و خدمات وابسته باید بداند که فقط گرد 
هم آوردن شرکت های این حوزه درد بزرگی از دردهای آنها 
دوا نمی کند. انجمن های این چنینی باید کسب وکارهایی 
را که به این شرکت ها وابسته هستند نیز شناسایی کنند 

و برای شبکه سازی با آنها بکوشند.

 مسیر نادرست ترویج یک مفهوم درست
سفت وســخت عقیــده دارم یکــی از بزرگ ترین اشــتباهات همه ما فعالان اکوسیســتم 
استارتاپی، انداختن بچه های معصوم و بااستعداد شهرستان های مختلف کشور در بازی 
اکوسیستم سازی بوده است؛ بچه هایی که هر کدام از تبریز گرفته تا مشهد و اصفهان و 
بوشهر و رشت و... یک وب سایت بالا آوردند و یک شبه فکر کردند بنیان گذار کسب وکار 
شــده اند، اما برای یادگیری مهارت های پول سازی که می توانست یک زندگی خوب برای 

آنها از طریق کار کردن در شرکت های بزرگ به ارمغان بیاورد، وقتی نگذاشتند. 
بچه هایی که به  جای کارآموزی و کســب تجربه، آن  هم در مشــاغل جذاب و بــه روز دنیا، 
وقت شان را صرف طراحی کارت ویزیت خود و استارتاپی کردند که هیچ وقت کسی چیزی 

از آن نخرید و محصولی از آن ندید!
منکر معدود موفقیت های استارتاپی در شهرستان ها نیستم، اما آن قدر تعدادشان کم 
است و آن قدر همین حالا با گرفتاری های بقا مواجهند که نمی توانند مثال نقض خوبی 
برای حرفی که در این نوشــته می زنم باشــند. منکر این هم نیســتم که بیشتر بچه هایی 
که با مفهوم اســتارتاپ و دنیای جذاب و پیچیده ایده ها و مدل ها و... کسب وکاری آشنا 
شدند بی شک آینده بهتری از کسانی که شانس مواجهه با چنین مفهومی را نداشته اند 
پیدا کرده اند، اما فکر می کنم می شد موضوع را از زاویه بهتری در شهرستان ها معرفی و 
ترویج کرد. معتقدم هنوز هم دیر نشده است. باید به بچه های شهرستان بگوییم و از آنها 
بخواهیم حالا که به هر دلیلی در فضای دیجیتال نفس می کشند، حداقل در یک حوزه 

تخصصی یک مهارت سطح بالا یاد بگیرند. 
چند روز پیش یکی از دوستانم در یک استارتاپ هلندی از من خواست برای یک موقعیت 
شغلی کاماً دورکار که حقوق دلاری به نسبت خوبی هم داشت فردی ترجیحاً ساکن یکی 
از شهرستان های ایران را به او معرفی کنم. باورش سخت است، اما به چند استان مختلف 
ســپردم و نیروی متخصص یا حداقــل نیرویی که پایــه اولیه آن توانمندی هــای مدنظر را 

داشته باشد پیدا نکردم!

 جنبش مهارت آموزی و مسئولیت اکوسیستم
من فکر می کنم ما نیازمند جنبش مهارت آموزی مشــاغل اقتصاد دیجیتال با تأکید بر 
ظرفیت  شهرستان ها هستیم. واقعاً یادگیری مهارت های مورد نیاز )قاعدتاً منظورم در یک 
سطح معقول است و نه صرفاً ادعا کردن!( شغلی مانند مدیر محصول، مدیر شبکه های 
اجتماعی، کارشناس توسعه کسب وکار، طراح محصول، طراح وب، هماهنگ کننده تیم، 
کارشناس بازاریابی دیجیتال و... چقدر سخت است؟ چقدر زمان نیاز دارد؟ چقدر هزینه 
می خواهد؟ چقدر در شهرستان بودن مانع یادگیری آنهاست؟ چقدر در شهرستان زندگی 

کردن مانع پیدا کردن یک شغل دورکار مرتبط با این مهارت هاست؟! 
چنین کاری یک نهضت مهارت آموزی متمرکز بر شهرستان را می خواهد. باید مهارت های 
حداقل لایه کارشناسی مرتبط با مشاغل اقتصاد دیجیتال )کافی است نیازمندی های 10 
استارتاپ بزرگ کشور را بگذاریم جلوی رویمان( را اول به بچه های بااستعداد استان های 
مختلــف بشناســانیم و بعــد بــرای آمــوزش آنهــا مســیرهایی را تعریــف کنیــم. این یک 
مسئولیت اجتماعی روشن و دور از ریاکاری و تزویر کسب وکاری است؛ واقعی تر از واقعی! 

ادامه از صفحه ۴

استارتاپ در سمیرم: وقتی گول خوردیم و 
مهارت آموزی را فراموش کردیم!
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کسبوکار

بررسی تأثیر تعطیلی 
روزهای شنبه یا 
پنجشنبه بر اقتصاد 
دیجیتال

تعطیلی شنبه یا پنجشنبه، بحث چندین و چندساله ای است که اختلاف نظرهای بسیاری بر سر اعمال آن وجود 
داشت. عده ای خواستار تعطیلی شنبه و عده دیگری خواستار تعطیلی پنجشنبه ها بودند. استدلال مخالفان 

تعطیلی شنبه، مغایرت تعطیلی در این روز با مبانی دینی، فرهنگی و اجتماعی است و معتقدند تعطیلی پنجشنبه 
در کشور نهادینه شده است؛ حال آنکه موافقان از ضررهای اقتصادی که در پی تعطیلی پنجشنبه به کشور وارد 

می شود سخن می گویند. انجمن اقتصاد ایران در نامه ای به کمیسیون اجتماعی مجلس که نخست با تعطیلی 
پنجشنبه ها موافقت کرده بود خواستار تجدید نظر در این رأی شد. مهم ترین دلیل آنها در این نامه، بار اقتصادی 

فراوانی بود که در پی این تعطیلی به کشور وارد خواهد شد. سرانجام پس از حاشیه ها و اختلاف نظرهای فراوان 
برای تعیین روز دوم تعطیلات در هفته، نمایندگان مجلس یازدهم در یکی از آخرین مصوبات این مجلس به اضافه 

شدن روز شنبه به تعطیلات رسمی هفتگی کشور رأی مثبت دادند و حالا همگان در انتظار نظر نهایی شورای 
نگهبان برای اجرای این مصوبه هستند. 

سود و زیان های اقتصادی 

یک تصمیم

تجاری رســمی کشــور مــا با دیگــر کشــورها بــه دلیل 
تعطیلی نیم بند پنجشنبه و همچنین تعطیلی کامل 
جمعه بسیار کم است و فقط سه روز کاری مشترک با 
دیگر کشورها داریم و این موضوع به اقتصاد ما ضربه 
می زند. او در گفت وگو بــا »کارنگ« توضیح می دهد: 
»به ایــن تعداد کم روزهای مشــترک، اختــاف زمانی 
را نیــز اضافــه کنیــد. بــرای نمونه، مــا در حــال حاضر 
بیشــترین مبــادلات را با چیــن و اروپــا داریــم و عماً 
ســاعات کاری که می تــوان ارتباطات مؤثری داشــت، 
کمتر از نیــم روز در هر روز کاری اســت و درواقع ما در 
طول هفته یــک روز و نیــم مبادلــه تجــاری داریم؛ در 
نتیجه هرچقدر بتوانیم فضــای کاری را طوری تدوین 
کنیم که تعطیات ما با دیگر کشورها بیشتر مشترک 
شود و ساعات کاری مشــابهی داشته باشیم، ارتباط 
ما بیشــتر شده و با ســهولت بیشــتری انجام خواهد 

شد.« 
جوانمردی در پاسخ به اینکه برخی معتقدند به دلیل 
تحریم و نبــود ارتبــاط تجاری مؤثــر با دنیــا، تعطیلی 
شنبه تأثیری بر اقتصاد ما نخواهد داشت، می گوید: 
»اصــاً این طــور نیســت و تأخیــر بســیار بزرگ تــری 
ایجاد می کند؛ زیرا یــک گپ زمانی یکــی، دوروزه نیز 
به فعالیت ها اضافه می شــد. در نتیجــه برای فعالان 
اقتصادی اینکه روز پنجشنبه تبدیل به یک روز کاری 

 رد چند باور اشتباه درباره بی تأثیر 
بودن تعطیلات بر اقتصاد

شــهاب جوانمــردی، فعــال اقتصــادی و عضــو اتــاق 
بازرگانی ایران، معتقد است همین حالا نیز تبادلات 

منصوره 
محمدی
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فعال در کشور شود حتماً مؤثر است.« 
جوانمردی دربــاره تأثیر تعطیلی شــنبه ها بر اقتصاد 
دیجیتــال و اینکــه اقتصــاد دیجیتــال زمــان و مــکان 
نمی شناســد و در هــر ســاعتی از شــبانه روز امــکان 
انجام دارد، توضیح می دهد: »هر بخشی از اقتصاد، 
خــواه اقتصــاد دیجیتــال باشــد یــا اقتصــاد معــدن، 
مشــخصاتی اختصاصــی دارد. بــرای مثــال اینکــه 
ســرویس ۷*24 پلتفرم هــا بــدون تعطیلــی خدمــات 
می دهــد، یک مبحــث اســت و اینکه پلتفرم هــا برای 
اینکه ســر پــا بماننــد، نیــاز بــه اقدامــات و تجهیزات 
دیگــری ازجملــه ســرور و تجهیــزات و فضــا و غیــره 
دارند مبحثی دیگر است و همه اینها در دل اقتصاد 
سنتی کشور تأمین می شوند. اینکه فکر کنیم بخش 
دیجیتال کاماً منفک است، به این دلیل که اسم آن 
اقتصاد دیجیتال است، نشان می دهد که آن اقتصاد 

را به درستی نشناخته ایم.« 
عضو اتاق بازرگانی ایران در پاسخ به اینکه آیا اضافه 
شــدن یک روز تعطیل بــه تقویــم کاری کشــور، خواه 
شنبه یا پنجشــنبه، رویکرد درستی است و منجر به 
بهبود راندمان کاری می شود یا خیر، می گوید: »باید 
راجع بــه مبانی این مســئله بیشــتر گفت وگو شــود. 
بحث این اســت که آیا این تصمیم منجــر به کاهش 
ساعات کاری می شود؟ من با کاهش چهار ساعت کار 
اداری مخالفم؛ زیرا معتقدم همین حالا نیز ســاعت 
کاری مؤثــر خیلــی کــم اســت و از طرفــی هــم معلــوم 
نیســت هزینــه آن را چه کســی پرداخــت می کند. از 
طرفی الان هم پنجشنبه ها نیمه تعطیل است و شاید 
تعیین تکلیف اینکه دو روز تعطیل باشد و واقعاً پنج 
روز کاری داشته باشیم حالت مناسب تری باشد، اما 
اگر به این معنی باشد که دو روز کاماً تعطیل داشته 
باشیم و روز قبل از شروع تعطیات نیز نصفه و نیمه 

باشد اصاً مناسب نیست.«

 بار تعطیلی پنجشنبه ها بر دوش 
اقتصاد دیجیتال

قریب به اتفــاق کارشناســان و فعــالان اقتصــادی در 
حوزه هــای مختلف معتقــد بــه تعطیلی روز شــنبه و 
اهمیــت اعمــال ایــن روز تعطیــل بــر اقتصــاد بخش 

دیجیتال و دیگر بخش های اقتصادی هستند.
مازیــار نوربخــش، رئیس کمیســیون تحــول، نوآوری 
و بهــره وری اتــاق بازرگانــی تهــران نیــز همچــون دیگر 
پاسخ دهندگان به سؤالات این گفت و گو معتقد است 
اگر شنبه روز تعطیل باشد، هم زمانی تعطیات ما با 
کشــورهای منطقه بیشــتر خواهد شــد. او به کارنگ 
می گوید: »در واقع اگر کشورهایی مثل چین، امارات 
و عــراق را در نظــر بگیریــم، تعطیــات آنهــا شــنبه و 
یکشــنبه یا جمعــه و شــنبه اســت و هرچقدر بــا این 

کشــورها هماهنگ تر شــویم، تبادلات و ارتباطات ما 
راحت تر می شــود؛ زیرا در عــرف تجاری چنــدان رایج 
نیســت که در روز تعطیــل مراودات اقتصــادی انجام 
شــود. در نتیجه با تعطیلی پنجشنبه و جمعه چهار 
روز کاری از دســت مــی رود و تعــداد روزهــای کاری 
تجاری به شــدت کاهــش می یابد.«نوربخش معتقد 
اســت تعطیلی پنجشــنبه ها بار اقتصــادی زیادی به 
شرکت ها و دســتگاه ها تحمیل خواهد کرد و توضیح 
می دهد: »برای اینکه شرکت ها رابطه خود با شرکای 
تجاری شان را حفظ کنند یا باید از کارمندان مشغول 
در داخل ایران بخواهند در روز پنجشنبه و جمعه کار 
کنند و در نتیجه، شــرکت ها با پرداخــت اضافه کاری 
هزینــه ای را متحمــل شــوند یــا بهتــر اســت کــه ایــن 
ناهماهنگی را کاهــش دهیم؛ بنابرایــن تعطیل بودن 

شنبه بهتر از تعطیلی پنجشنبه خواهد بود.«

 نمی خواهیم همیشه فقط در داخل 
مرزها تجارت داشته باشیم

عضــو اتــاق بازرگانــی تهــران در توضیــح تأثیــر ایــن 
تعطیــات بــر اقتصــاد بخــش دیجیتــال می گویــد: 
»فرقــی نــدارد که ایــن تصمیــم در ارتبــاط بــا اقتصاد 
دیجیتال باشــد یا غیردیجیتــال. بخشــی از اقتصاد 
دیجیتــال مــا در زمینــه تأمیــن کالا اســت و ارتباط با 
کشورهای خارجی مهم است. همچنین این اقتصاد 
حوزه خدمات و پشــتیبانی را هم دربرمی گیرد که اگر 
در روزهــای کاری عادی انجام شــود، هزینه ها بســیار 

جوانمردی: 
همین حالا نیز 
تبادلات تجاری 
رسمی کشور 

ما با دیگر 
کشورها به 

دلیل تعطیلی 
نیم بند 

پنجشنبه 
و همچنین 

تعطیلی 
کامل جمعه 

بسیار کم 
است و فقط 
سه روز کاری 

مشترک 
با دیگر 

کشورها داریم 
و این موضوع 

به اقتصاد ما 
ضربه می زند
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دیجیتال و فنــاوری اطاعات به صــورت ۷*24 انجام 
می شــود. ایــن نــوع فعالیت هــا در زمــان تعطیــات 
غیرممکن نیســت، اما هزینه بســیار بالاتــری ایجاد 

می کند.«

 ضرورت تنظیم و تشریح روند 
تعطیلات برای بخش خصوصی

ســعید رســول اف، مدیرعامــل شــرکت ژوبیــن نیز در 
گفت وگــو بــا کارنــگ ضمــن تأییــد اهمیــت تعطیلی 
روزهــای شــنبه بــر فعالیت هــای اقتصــادی به ویــژه 
اقتصاد دیجیتال در توضیح مزایای تعطیلی این روز 
می گوید: »تعطیلی شــنبه ها اگــر در نهایت به عنوان 
قانون رسمی اباغ شــود، اتفاق بســیار خوبی است؛ 
زیــرا در پی آن، تعامــات ما به ویژه در حــوزه صادرات 
با کشورهای دیگر تسهیل می شود و تعداد روزهایی 
که با این کشورها انطباق ساعت کاری داریم افزایش 
می یابــد. بایــد بــه ایــن نکتــه توجــه کــرد کــه بخــش 
عمــده ای از تعامات مــا با کشــورهای خارجــی با آن 
دسته از کشورهایی است که در عرض جغرافیایی با 
خودمان قرار دارند و طبیعتاً اختاف ســاعت کمی با 
آنها داریــم و در نتیجه مطابقت تقویم اتفاق بســیار 

خوبی خواهد بود.« 
او نگران شیوه اعمال این تعطیات نیز است؛ اینکه اگر 
صرفاً مشمول قانون خدمات کشوری دولتی شود، رویه 
آن برای شــرکت های بخش خصوصی چگونه تنظیم 
خواهد شــد؟ رســول اف در این بــاره توضیــح می دهد: 
»قطعاً ضرورت دارد که ساعت کار و تعطیات بخش 
خصوصی نیز بــا بخش دولتی در تطابق کامل باشــد. 
در این زمینه نکته قابل توجه دیگر تغییر ســاعت کار 
اســت که اگر قــرار اســت از 44 ســاعت به 40 ســاعت 
کاهــش پیدا کنــد، بایــد توجه داشــته باشــیم کــه این 
کار منجــر به کاهــش دســتمزد کارگرها می شــود و اگر 
بخواهد با افزایش حقوق جبران شود ممکن است روی 
بهره وری تأثیر منفی بگذارد و باید به این نکات جزئی 

توجه بیشتری شود.«
رســول اف تأکید دارد بــرای تطابق پیدا کــردن به زمان 
نیــاز داریــم و حداقــل یــک دوره دو تــا ســه ماهه نیاز 
اســت تا تنظیم جداول و همســو شــدن با آنها اتفاق 
بیفتــد. او ادامه می دهــد: »افزایش تعطیــات به دو 
روز و کاهش تعداد روزهای کاری که البته پنجشــنبه 
نیز یک روز کاری نیمه محســوب می شد، به افزایش 
نشــاط عمومی کمک می کند و بخش هــای مختلفی 
که در حوزه خدمات و گردشگری مشغول اند فعالیت 
بیشتری خواهند داشــت و شــاهد افزایش سفرها و 
طبیعتــاً رونق در ایــن بخش ها نیز خواهیــم بود که از 

این منظر هم اتفاق خوبی رخ خواهد داد.«

کاهش می یابد.«
او ادامــه می دهــد: »در واقــع قیمــت حمایت هــای 
اقتصــادی در تمامــی روزهــای هفتــه خیلــی بالاتر از 
قیمــت حمایت هایــی اســت کــه بخــش دیجیتــال 
در روزهــای عــادی کاری انجــام می دهــد و در نتیجــه 
هزینه مازادی را باید پرداخت کرد. درســت است که 
فعالیت هــا در بســتر دیجیتال اســت، امــا نکته این 
اســت که اگر صرفــاً مرزهای ایــران را در نظــر بگیریم 
و فعالیت هــای داخلــی مدنظر باشــد )مثــاً فعالیت 
فروشگاه های آناین(، چندان فرقی ندارد که فعالیت 
حوزه دیجیتال در روزهای تعطیل انجام شود یا نه، اما 
ما نمی خواهیم همیشه فقط در داخل مرزها تجارت 
داشــته باشــیم و باید بتوانیم تجارت فرامنطقه ای را 
نیز گســترش دهیــم و در این صورت حتمــاً این نکته 
که بتوانیــم روزهای کاری مشــترک بیشــتری با دیگر 
کشورهای دنیا داشته باشــیم به نفع ما خواهد بود. 
به عاوه هزینــه دریافت خدمــات و پشــتیبانی و نیز 
هزینه نیروی انسانی در روزهای تعطیل بالا می رود.«

 بزرگ ترین ضربه به اقتصاد 
دیجیتال بخش بازرگانی 

نوربخــش در پاســخ بــه اینکــه چــه بخش هایــی از 
اقتصــاد دیجیتــال بــا ایــن تغییــرات بیشــتر تحــت 
تأثیر قــرار خواهند گرفت، بیــان می کنــد: »در درجه 
اول بخش بازرگانــی خواهد بــود. بعــد از آن به دلیل 
تماس هــا و ارتبــاط گرفتــن بــا تجــار خارجــی فاصلــه 
ایجــاد خواهــد شــد؛ هرچنــد برخــی کســب و کارها 

در تمــام روزهــای هفتــه در دســترس اند، 
امــا معمــولاً در شــرکت های بــزرگ و 

بین المللی این طور نیست و روزهای 
تعطیــل برایشــان مهــم و محتــرم 
اســت و به ایمیل ها و تماس ها نیز 
در ایــن روزهــا پاســخ نمی دهنــد. 
بعــد از بازرگانــی، بخــش خدمــات 

دیجیتال بیشترین تأثیر را دریافت 
خواهــد کــرد؛ چــه از لحــاظ گســترش 

دادن خدمات در خارج از مرزها و 
چه از لحاظ پشــتیبانی هایی 

کــه در بخــش اقتصــاد 

نوبربخش: 
فعالیت های 

تجاری  در زمان 
تعطیلات 

غیرممکن 
نیست، اما 

هزینه بسیار 
بالاتری برای 
شرکت ها 

ایجاد می کند
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مروری بر نظرات 
موافقان و مخالفان 
تعطیلی شنبه ها

مجلس در جریان بررسی گزارش شور دوم کمیسیون اجتماعی درباره لایحه اصلاح ماده )۸۷( قانون مدیریت 
خدمات کشوری، پس از استماع نظر موافقان و مخالفان با پیشنهاد محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مجلس 

یازدهم مبنی بر تعطیلی پنجشنبه ها، با ۷۵ رأی موافق، ۱۳۲ رأی مخالف و پنج رأی ممتنع از مجموع آرای ۲۱۷ 
نماینده حاضر در جلسه مخالفت کرد و به این ترتیب تعطیلی پنجشنبه رأی نیاورد و مصوبه کمیسیون درباره 

تعطیلی شنبه تأیید شد.این لایحه با هدف کاهش ساعات کاری و افزایش روز های تعطیلی به دو روز در هفته 
از اسفندماه سال ۱۴۰۲ در دستور کار کمیسیون اجتماعی مجلس قرار گرفت و ابتدا روز دوم تعطیل در هفته 
را پنجشنبه در نظر گرفته بود؛ تصمیمی که به درخواست صریح فعالان بازار و وزارت امور خارجه تغییر کرد. نظر 

کارشناسی اتاق بازرگانی به عنوان متولی اصلی تجارت خارجی کشور این بود که اگر پنجشنبه ها تعطیل شود، 
در مجموع چهار روز تعطیلی با دنیا داریم که سالانه نزدیک به ۲۲ میلیارد دلار در مناسبات اقتصادی کشور تأثیر 

منفی می گذارد.

مخالفان تعطیلی 
شنبه با سیستم 

تجارت آشنایی ندارند

همین جمع اعام کرد وزارت امور خارجه با تحلیل و 
بررسی شــرایط اقتصادی، تعطیلی شنبه را به دولت 
پیشــنهاد داده و در این بــاره همســو بــا نظــر بخــش  

خصوصی و اتاق بازرگانی است.
صادقی با بیان اینکه اضافه شدن روز های پنجشنبه 
بــه ایــام تعطیلــی پایــان هفتــه کشــور، بــرای بخــش 
اقتصاد و تجارت کشور زیان به همراه خواهد داشت 
و عاملی بازدارنده برای سرمایه گذاری است، تصریح 
کرد که وزارت امور خارجه، تعطیلی جمعه و شنبه را 

به دولت پیشنهاد داده  است.

 مخالفان تعطیلی شنبه چه 
می گویند؟

محمدرضــا میرتاج الدینــی در گفت وگــو بــا »راه 
پرداخت« ابتدا به دعوای تعطیلی شنبه یا پنجشنبه 
از منظــر اقتصــادی و تجــاری نــگاه کــرده اســت. او 

از نظر اتــاق بازرگانی ایــران، با توجه به شــاخص های 
اقتصادی کشــور و ارتباط ما با کشــور های همسایه و 
اعمال تحریم هایی که ما را مجبور به انجام تعامات 
اقتصــادی و بانکــی بــا چندیــن واســطه می کنــد و 
نمی توانیــم ماننــد ســایر کشــور ها کار هــای روتیــن و 
مناســبات بانکی مان را انجــام دهیم، ضــرر تعطیلی 
پنجشــنبه ها بیش از اینها هم خواهد بــود؛ بنابراین 
اتــاق بازرگانــی پیشــنهاد مشــخصی بــرای تعطیلــی 

شنبه به جای پنجشنبه داشت.
این درخواســت اتــاق بازرگانی در نامه هایی به ســران 
کشــور اعــام شــد. رئیــس اتــاق ایــران در نامه هــای 
جداگانه به دفتر مقام معظــم رهبری، رئیس جمهور 
یــزی و همراهــی بــرای  و رئیــس مجلــس، برنامه ر
مطابق سازی تعطیات آخر هفته با تعطیات جهانی 

را خواستار شده بود.
اوایل اردیبهشــت ماه وزارت امــور خارجه هم تحلیل 
مشــابهی ارائــه داد. اگرچــه ســخنگوی وزارت امــور 
خارجــه در روز هــای گذشــته گفتــه کــه پیشــنهادی 
برای تعطیلی شــنبه ها یا پنجشــنبه ها نداشتیم، اما 
در هفته نخســت اردیبهشــت ماه محمداســماعیل 
صادقــی، معــاون اداره گذرنامــه و روادیــد وزارت امور 
خارجــه نشســتی بــا جمعــی از فعــالان اقتصــادی 
بخش  خصوصی در اتاق بازرگانی تهران داشت و در 

تنظیمگری
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کــه در مــورد ایــن لایحــه ایجــاد شــد، پروپاگانــدای 
رســانه ای اســت و هیچ اثری بر اقتصاد کشور ندارد و 
اگر هم داشــته باشــد یا خیلی اندک اســت یا اساساً 

مضراتش بیشتر است.«

 دولت الکترونیک نداریم که هر روز 
هفته کار کند

جلیل جالی فر، عضو اتاق مشــترک بازرگانی ایران و 
روسیه درباره تعطیلی روز شنبه می گوید: »تعطیلی 
روز شــنبه یکــی از مــواردی بــود کــه همــواره مــورد 
درخواســت بخش خصوصــی قــرار می گرفــت. برای 
تجارت خارجی، هر روز تعطیلی که کم شــود اثرگذار 
اســت و به همین دلیل این درخواست، مطالبه همه 
تولیدکنندگان و تجار بخش خصوصی بوده است.«

او درباره نقد مذهبی به تعطیلی شنبه هم می گوید: 
»جمعــه قــرار نیســت تغییــری داشــته باشــد و نماز 
جمعه سرجایش است. در این قانون جدید قرار شده 
پنجشنبه روز کاری باشــد که اثرش بر تجارت خیلی 
زیاد اســت. در بررســی مزایــای ایــن طرح حتــی لازم 
نیست فعالیت بانک ها را هم مدنظر قرار دهیم، چون 
بیشترین مشکل ما مسئله حضور کارکنان و مذاکره 
اســت« جالی فر با اشــاره به نقد مخالفــان تعطیلی 
روز شــنبه و اســتناد آنهــا بــه تجــارت الکترونیک در 
تمــام ایــام هفتــه توضیــح می دهد: »درســت اســت 
کــه سیســتم ها الکترونیک اســت، اما کســانی که از 
مجلس و دولت الکترونیک حرف می زنند، یک پکیج 
کامــل الکترونیک را به من نشــان بدهند که درســت 
کار کند. ما دولــت الکترونیک نداریــم. از طرف دیگر 
پنجشنبه و جمعه، طرف خارجی می خواهد مذاکره 
کند کــه کارمنــدان در ایــن دو روز نیســتند و آن طرف 
هم شــنبه و یکشــنبه حضــور ندارنــد. شــاید در این 
فاصله با مدیر بتوانیم مذاکره کنیم، اما کار های اداری 
پیش نمی رود، چون کارمندان سر کار نیستند.«او با 
انتقاد از عملکرد نمایندگان مخالف تعطیلی شــنبه 
می گویــد: »آقایــان اطاعات شــان کامــل نیســت و با 

واژگان و سیستم تجارت و مذاکره آشنایی ندارند.«

 تصویب تعطیلی شنبه، موفقیت 
بخش خصوصی بود

علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران هم می گوید: 

می گوید: »موافقــان تعطیلی شــنبه عمدتــاً از طیف 
فعالان اقتصادی و تجاری بودند. حــرف آنها این بود 
که مراودات تجاری ما با جهان، با توجه به اینکه شنبه 
و یکشنبه در بیشتر نقاط جهان تعطیل است، دچار 

مشکل می شود.«
میرتاج الدینــی در پاســخ بــه ایــن فعــالان اقتصــادی 
می گوید: »اولاً شنبه در ایران، چه تعطیل باشد و چه 
نباشــد، به ارتباط ما با جهان آســیب نمی زند، اما در 
داخل اثرگذار است، چون شنبه روز آغاز کار است و 
اگر تعطیل شود، با افت کاری و تولید در داخل مواجه 
خواهیــم بــود.« میرتاج الدینی دلیل دیگــر مخالفت 
خود با تعطیلی شــنبه را موضوع نیمه تعطیل شــدن 
پنجشنبه خوانده است. او می گوید حتی در صورت 
تعطیل شدن شــنبه، پنجشــنبه نیمه تعطیل است؛ 
یعنــی نیمه تعطیلی پنجشــنبه کــم نمی شــود، بلکه 
کم کم ایام تعطیل ما ســه روز خواهد شد. بسیاری از 
مردم جمعه و شنبه به مســافرت می روند و سفر را از 

روز پنجشنبه آغاز می کنند.
میرتاج الدینی سومین دلیل خود را اینگونه بیان کرد: 
»مــراودات تجــاری را نباید بــه روز هــای کاری و اداری 
محدود کرد. همین الان عمده تجارت، مجازی است 
و فناوری اطاعات گســترده شده و اقتصاد دیجیتال 
حــرف اول را می زنــد؛ بنابراین لازم نیســت تعطیات 
را بــا جهــان یکی کنیــم کــه مبــادلات تجاری داشــته 
باشــیم.« او می گویــد: »کشــور های مختلــف نه تنها 
تعطیات شان یکی نیست، بلکه ساعت هایشان نیز 
با هم منطبق نیســت. بــرای مثال چین بــا آمریکا که 
حجم تجارتش 1500 میلیارد دلار و 25برابر تجارت با 
ماست، چطور تجارت می کند؟ آنها نه یک روز، بلکه 
یک ساعت مشــترک اداری هم ندارند و اگر در چین 

روز است در آمریکا شب است.« 
میرتاج الدینــی بیــان می کنــد: »۸5 درصــد تجــارت 
خارجی ایران با 10 کشور منطقه و کشورهای اسامی 
مانند ترکیه، پاکستان و کشور های عربی است. تنها 
3درصد مبادلات ما با اروپاســت که روزهای شــنبه و 

یکشنبه تعطیل هستند.«
میرتاج الدینــی می گویــد: »نکتــه مهــم بعــدی ایــن 
است که ســاعت کار بانک ها قرار نیست تغییر کند. 
بانک هــا اســتثنای ایــن تعطیــات جدیــد هســتند؛ 
بنابراین مــراودات بانکــی تغییــر نمی کنــد.«او ادامه 
می دهــد: »مبــادلات مــا بــا دنیــا دو چیز اســت؛ کالا 
و پــول. در حــوزه مــراودات پولی کــه بانک هــا تعطیل 
نمی شــوند. در مــورد مــراودات کالایــی هــم گمرک ها 
هفت روز هفته کار می کنند و روز جمعه هم مبادلات 
انجام می شود. می توانیم برای گمرک شیفت اضافی 

بگذاریم.«
این نماینده مجلس می گوید: »این همه سروصدایی 

میرتاج الدینی: 
شنبه در ایران، 

چه تعطیل 
باشد و چه 

نباشد، به ارتباط 
ما با جهان 

آسیب نمی زند، 
اما در داخل 

اثرگذار است، 
چون شنبه روز 
آغاز کار است 
و اگر تعطیل 

شود، با افت 
کاری و تولید 

در داخل مواجه 
خواهیم بود
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این فعــال اقتصــادی ادامــه می دهــد : »آقایــان به ما 
می گوینــد مــا ظالمانــه و یک طرفــه تحریم شــده ایم. 
خــب چــرا چیــزی کــه می توانیــد را حــل نمی کنیــد؟ 
چرا بایــد فاصلــه را با جهــان بیشــتر کنیــم؟ کاری که 
می توانید بکنید این اســت که تعطیــات را با جهان 
هماهنگ کنید.« شریعتی درباره کشور های همسایه 
هم می گوید: »ما در منطقه خاورمیانه ای هستیم که 
همه کشــور های اطراف اکثراً مســلمان اند )و شنبه ها 
تعطیل انــد(. آیــا فقــط برداشــت مــا صحیح اســت؟ 
چرا آنها شــنبه را تعطیل کرده اند؟ ســایر کســانی که 
ساعت شان با ما در منطقه یکی است و مسلمان اند، 
نماز جمعــه و عبــادت ندارنــد؟ فقط مــا بلدیــم؟ چرا 
نمی گویند دبی و قطر که در همین ساعت منطقه ما 

هستند، شنبه تعطیل اند؟«
شــریعتی تأکیــد می کند: »بانــک یکــی از ارکان مهم 
ارتبــاط بــا دنیاســت. هرچه بیشــتر بــاز باشــد، بهتر 
است. اما دوستانی که می گویند کار ما با دنیا آناین 
اســت، اســتدلال جالبــی دارنــد. مثــل این اســت که 
بگوییم اپلیکیشــن بانــک را روی گوشــی داریم، پس 
چه نیــازی به بانــک هســت؟ انجام درخواســت های 
روزمــره بــا انجــام معاملــه در خــارج کــه بــه مذاکــره و 

دریافت تسهیات نیاز دارد فرق می کند.«

 اینکه بگویند شنبه تعطیلی 
یهودیان است خنده دار است

علی کاهــی، مدیرعامــل کارخانه تولید کابــل ابهر با 
استناد مخالفان تعطیلی شــنبه به مبانی دینی، این 

موضوع را زیر سؤال برده است.
او می گوید: »مخالفان می گفتند شــنبه روز تعطیلی 
یهودیــان اســت که بســیار حــرف خنده داری اســت. 
بســیاری از مناســک دینــی ما بــه دین یهــود نزدیک 
اســت و شــباهت های بســیاری بــه هــم دارنــد. اکثــر 
کشــور های اســامی جمعــه و شــنبه و حتی شــنبه و 
یکشــنبه تعطیل اند و تعطیات پنجشــنبه و جمعه 
به معنی از دست رفتن چهار روز در مبادلات تجاری 
است.« به گفته کاهی، بسیاری از شرکت های ایرانی 
کــه ســهام دار خارجی دارنــد یا بــا اروپــا کار می کنند، 
همیــن الان هــم جمعــه و شــنبه تعطیل  انــد و ایــن 
دوگانــه ای بــرای خانواده هــا، شــرکت ها و ســازمان ها 

ایجاد کرده که بسیار بد است.

»اتفاقی که در مجلس افتاد، فارغ از موضوع جلسه، 
موفقیتی بــرای بخش خصوصــی بود. اتــاق بازرگانی 
طبق قانون اساسی مشــاور سه قوه اســت. ما شاهد 
طرحی بودیــم که بــه پیشــنهاد دولت به کمیســیون 
اجتماعی رفت و تعطیلی پنجشــنبه را تصویب کرد. 
از آن تاریــخ اتــاق بازرگانــی و فعــالان اقتصــادی از هر 
تریبونی که داشــتند برای بیان نظر کارشناسی شــان 

استفاده کردند.«

بــه گفتــه شــریعتی، ماحصــل ایــن تــاش، تغییــر 
مصوبــه ای بود کــه بدون مشــورت بخــش خصوصی 
تصویــب شــده بــود. مثــل خیلــی از قوانیــن کــه 
خلق الســاعه توســط افــرادی کــه نهایت تجربه شــان 
کارمندی دولت و معلمی بوده و وارد مجلس شدند یا 

پست گرفتند، تصویب می شود.«
او تأکیــد می کنــد: »ایــن موفقیتــی بــرای مــا بــود. هر 
اتفاقی که برای این مصوبه بیفتد، در وهله نخســت 
بایــد بدانید بخــش خصوصی توانســته جلــوی یک 
قانــون غیرکارشناســی را بگیرد.«شــریعتی دربــاره 
اختافــات بــر ســر تعطیلــی پنجشــنبه یــا شــنبه 
می گوید: »شــما یک وقــت راجع به عربســتان حرف 
می زنیــد کــه 10برابــر کل تــراز تجــاری ایــران را دارد یا 
اماراتی که تنهــا یک ایرلاینــش 4.6 میلیــارد دلار در 
یک سال ســود می دهد. یک موقع هم در مورد ایران 
حــرف می زنید که بــا وجــود این همه منابــع طبیعی و 
موقعیت جغرافیایی، به واســطه تحریــم و لجبازی با 
دنیا، گوشــه رینگ افتاده و ســهمش در اقتصاد دنیا 
به زیر پنج درصد رســیده است.«شریعتی می گوید: 
»بــه مباحث دینــی کاری نــدارم. امــا وقتی کســی در 
ایران شــبکه های مجازی را محدود می کند، می گوید 
ما »بله« و »ســروش« داریم؛ یعنی متوجه نمی شود 
 VPN که یک فعال اقتصادی در روز باید از آقازاده ها
بخرد و بیش از 10 بار آن را روشــن و خاموش کند تا با 

مشتری های خارجی اش حرف بزند.«
این عضــو اتــاق بازرگانی می افزایــد: »ما که با ســیلی 
صورت خودمان را ســرخ نگه می داریــم، پس حداقل 
بایــد ایــن راه را کمی همــوار کنیم. کســی که بــا خارج 
ارتباطــی نــدارد، حــق دارد از ایــن دشــواری ها مطلــع 
نباشــد، ولــی بایــد بدانــد ایــن دلاری کــه وارد کشــور 

می شود توسط تجاری است که مشکاتی دارند.«

شریعتی:  ما 
که با سیلی 

صورت خودمان 
را سرخ نگه 

می داریم، پس 
حداقل باید این 

راه را کمی 
هموار کنیم. 

کسی که با 
خارج ارتباطی 

ندارد، حق دارد از 
این دشواری ها 

مطلع نباشد، 
ولی باید بداند 

این دلاری که 
وارد کشور 

می شود 
توسط تجاری 

است که 
مشکلاتی 

دارند
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اکوسیستم

تبریزی ها از چالش های
 اکوسیستم در این 
شهر می گویند

مفهوم »اکوسیستم استارتاپی« از دهه ۹۰ شمسی در ایران شروع به شکل گیری کرد و همزمان با 
آغاز این مفهوم، استان آذربایجان شرقی و به طور خاص شهر تبریز نیز از اولین مناطقی بودند که اکوسیستم 

استارتاپی خود را راه اندازی کردند.
شهر تبریز شروع خوبی در راه اندازی اکوسیستم استارتاپی خود داشت و توانست با موفقیت یکی از نخستین 

استارتاپ ویکند های کشور را برگزار کند، اما آنچه امروز با گذشت حدود یک دهه از تشکیل اکوسیستم 
استارتاپی تبریز شاهد هستیم به گفته فعالان آن، به قوت سال های گذشته نیست و روزهای خوبی را سپری 

نمی کند.

پیشرفت 
استارتاپ های تبریزی 

پس از مهاجرت

تهران و بســیاری از آنها نیز به کشورهای دیگر از جمله 
ترکیه مهاجرت می کنند.

 بیگانگی با مفهوم سرمایه گذاری 
خطرپذیر

عبــاس باغبــان، هم بنیان گــذار و مدیرعامــل شــرکت 
معمــاران داده کــه در تبریــز فعالیــت می کنــد، ابتــدا 
شــرایط تبریز را از لحاظ وجود خانه های خــاق و مراکز 
رشــد تشــریح کرد: »در تبریــز چنــد مرکز رشــد و پارک 
علم و فنــاوری به عــاوه پردیس فناوری دانشــگاه تبریز 
وجود دارد که بیشــتر خدمات شــان فراهم کردن مکان 
کار و حمایت هــای معنــوی اســت. چند شــتاب دهنده 
تخصصی دیگر هم وجود دارد که زیر نظر دانشــگاه ها 
فعالیت می کنند، مانند شهرک فناوری خودرو و مراکز 

رشد زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی.«
او ادامه می دهد: »اما یکی از مهم ترین زیرساخت هایی 
کــه یــک اکوسیســتم اســتارتاپی بــه آن نیــاز دارد، 
ســرمایه گذاران خطرپذیــر هســتند. در شــرایط امــروز 

کارنگ در راســتای بررســی عدم موفقیت اکوسیســتم 
اســتارتاپی تبریــز بــا افشــین مهــدی زاده، رئیــس 
هیئت مدیره شرکت ابتکار فناوری نوین؛ عباس باغبان، 
هم بنیان گــذار و مدیرعامــل شــرکت معمــاران داده؛ 
ســینا نویدی، راهبر آژانس برندینگ راجینا و احســان 
عبدی پــور، از فعــالان اکوسیســتم اســتارتاپی تبریــز 
گفت وگــو کرده اســت. با بررســی نظــرات این فعــالان و 
کارشناســان اکوسیســتم اســتارتاپی تبریــز، می تــوان 
پنــج چالــش عمــده را بــرای شــرایط پیــش آمــده بــرای 
اکوسیســتم اســتارتاپی ایــن شــهر برشــمرد: 1.همــراه 
نبودن دولت بــرای ایجاد فضاهــای نوآوری، یــا به دیگر 
ســخن، همراه نبــودن اســتانداری و شــهرداری تبریز با 
فعالان اکوسیستم استارتاپی تبریز 2. عدم سهولت در 
همکاری اکوسیســتم اســتارتاپی با دانشگاه های شهر 
تبریز 3. نبود ســرمایه گذاران خطرپذیر در این شهر 4. 
عدم فرهنگ سازی مناسب در اکوسیستم استارتاپی 5. 

جزیره ای عمل کردن استارتاپ ها
فعالان این حوزه معتقد هستند که مسائل یاد شده تا 
حدودی تحت تأثیــر فضای اقتصــادی تبریز که متکی 
به صنایع اســت، به وجود آمده اند. به گفته آنها توجه 
سرمایه گذاران این شــهر همچنان روی اقتصاد آفاین 
متمرکــز اســت و ایــن موضــوع باعــث بی توجهــی بــه 

قابلیت های اقتصاد دیجیتال شده است.
در نهایت شــرایط بــه وجــود آمــده منجر بــه مهاجرت 
بسیاری از استارتاپ ها از این شــهر شده است. برخی 
از نیروها و فعالان اکوسیســتم تبریز بــرای ادامه کار به 

 بهناز
ملکی
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اقتصــادی موجــود در کشــور تأثیرپذیر هســتند. افراد 
فعال در اکوسیستم تبریز هم ارتباط خوبی با سایر نقاط 
کشور و بازار کشورهای همجوار دارند. به عنوان فعال در 
این زمینه باید بگویم شــرایط اقتصادی کشور ریسک 
ســرمایه گذاری در حوزه های نوآور را بیشــتر کرده و این 
موضوع بزرگ ترین چالشی است که کل استارتاپ های 

کشور را تحت تأثیر قرار می دهد.«

 ضعف مراکز نوآوری در تبریز
ســینا نویــدی، راهبــر آژانــس برندینــگ راجینــا، فعال 
در تبریز شــرایط زیرســاختی را برای شــرکت های نوپا و 
نوآور در تبریز این گونه شــرح داد: »مراکز نوآوری وجود 
دارند، امــا ضعیف هســتند. کارخانه نوآوری کــه دارای 
شــتاب دهنده باشــد، به آن صورتی که در تهــران وجود 

دارد، در تبریز نیست.«
او در ادامه درباره شــرایط آغاز به کار یک اســتارتاپ در 
تبریز اظهار داشت: »شرایط برای شروع به کار در تبریز 
مهیا نیســت. برای این کار به ســرمایه گذار نیاز اســت، 
اما در تبریــز ســرمایه گذارانی که فعال هســتند معنا و 
مفهوم استارتاپ را نمی دانند؛ به عبارتی شرایط موجود 
در تبریز برای ســرمایه گذاری حالت بازار ســنتی دارد و 
ســرمایه گذاران نیز بیشتر همین تفکر ســرمایه گذاری 
ســنتی را دارند. در این تفکر ســرمایه گذاران بیشــتر به 
فکر سود هستند و به طور کلی با مفهوم استارتاپ آشنا 

نیستند.«

 فعالیت جزیره ای استارتاپ ها
اکوسیســتم  در  »چالــش  داد:  توضیــح  نویــدی 
اســتارتاپی تبریــز هــم در بخــش رگولاتــوری و هــم در 
بخش ســرمایه گذاری وجــود دارد. چالش هــای بخش 
سرمایه گذاری مربوط به فرهنگ سازی در سرمایه گذاری 
خطرپذیر اســت. در تبریز خیرین و مؤسسات خیریه 
بسیاری داریم و از حیث وجود سرمایه مشکلی نیست، 
اما فرهنگ سرمایه گذاری روی اکوسیستم استارتاپی در 
این شهر وجود ندارد. از ســوی دیگر جامعه استارتاپی 
در تبریز تفکر بسته ای دارد؛ به این معنی که هنوز افراد 
می خواهند جزیره ای کار کنند و در روند کار با افراد دیگر 
برخورد سلیقه ای دارند. می توان گفت چنین رویکردی 

که دچار تورم بســیار بالا هســتیم کار مرتبط بــا نوآوری 
ریســک بیشــتری دارد و افــراد دارای ســرمایه ترجیــح 
می دهنــد ســرمایه خــود را در جنســی که همپــای تورم 
رشــد می کنــد ســرمایه گذاری کننــد. موضــوع اخیــر 
سبب می شود کمتر کســی صبر و حوصله لازم را برای 
ســرمایه گذاری در یک کار نوآورانه داشــته باشــد و این 
موضــوع شــرایط را بــرای اســتارتاپ ها بســیار پیچیــده 

می کند.«
 باغبان در توضیحات خود درباره شرایط استارتاپ های 
تبریز گفت: »استارتاپ ها معمولاً کار خود را تا قسمتی 
پیش می برند و یک محصول اولیــه هم ارائه می  دهند، 
اما به دلیل اینکه شرایط لازم برای جذب سرمایه وجود 
ندارد در زمانی که نیاز به توســعه بازار و محصول دارند 
دچار مشکل می شــوند. برخی افراد هم که برای تأمین 
سرمایه وام دریافت می کنند دچار تبعات بیشتری هم 

می شوند.«
او درباره روند کار اکوسیستم اســتارتاپی تبریز توضیح 
داد: »تبریــز یکــی از شــهرهای نــام آور در اکوسیســتم 
استارتاپی بود. برای مثال یکی از نخستین رویدادهای 
استارتاپ ویکند را در سطح کشور در سال 1392 برگزار 
کــرد و اکوسیســتم پویایی را شــکل داد. یکــی از عوامل 
مهمــی کــه از آن گفتــه شــد و باعــث پیشــرفت نکردن 
اکوسیستم تبریز است، نبود سرمایه گذاران خطرپذیر 

است.«
هم بنیان گذار و مدیرعامل شرکت معماران داده درباره 
ســرمایه گذاران تبریــز بیــان کــرد: »البتــه صندوق های 
سرمایه گذاری هستند، اما هنگام انجام کار این قول را از 
استارتاپ می گیرند که سود حاصل از این همکاری برای 
آنها بیشتر از ســودی باشــد که بانک به آنها می دهد و 
این تفکر فرسنگ ها با فرهنگ سرمایه گذاری خطرپذیر 

فاصله دارد.«

 مهاجرت افراد مستعد از تبریز
 باغبان در بخش دیگری از صحبت های خود با اشــاره 
به اینکه بــازار تبریز با بازار ترکیه و تهران ارتباط بســیار 
قدرتمندی دارد، گفت: »بنابراین هنگامی که در تبریز 
زیرســاخت های لازم شــکل نمی گیرد، بافاصلــه افراد 
مســتعد و خــاق جــذب اکوسیســتم ترکیــه یــا تهــران 
می شوند یا حتی به کشورهای دیگر مهاجرت می کنند. 
اما می تــوان گفــت بیشــتر مهاجرت ها در بیــن فعالان 

استارتاپی به خارج از کشور صورت می گیرد.«
 او در آخــر افزود: »این موضوع خیلی درســت نیســت 
کــه اکوسیســتم های اســتارتاپی در ایــران را بــا توجه به 
مرزبندی های جغرافیایی تقســیم بندی کنیم، زیرا این 
حوزه نباید محدود به مناطق شود. اکنون استارتاپ های 
قابل توجهــی در تبریز وجود دارند که در ســطح کشــور 
فعالیــت می کننــد و بــه همان وســعت هــم از مســائل 

باغبان: 
هنگامی 

که در تبریز 
زیرساخت های 

لازم شکل 
نمی گیرد، 

بلافاصله 
افراد مستعد 
و خلاق جذب 

اکوسیستم 
ترکیه یا تهران 

می شوند 
یا حتی به 

کشورهای 
دیگر 

مهاجرت 
می کنند. 

اما می توان 
گفت بیشتر 

مهاجرت ها 
در بین فعالان 

استارتاپی 
به خارج از 

کشور صورت 
می گیرد
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او گفت: »به دلیل تمام چالش های موجود، بسیاری 
از جوانــان فعــال در اکوسیســتم اســتارتاپی تبریــز 
تصمیــم بــه مهاجــرت می گیرنــد. بســیاری از ایــن 
مهاجرت هــا بــه خــارج از ایــران و برخــی دیگــر هم به 
تهران صورت می گیــرد. اکنون تمرکز فعــالان تبریزی 
مهاجر بر بازار و فرهنگ و دولتمردانی است که ذهن 

بازتری دارند.«
راهبر آژانس برندینگ راجینا در خال صحبت های 
خود به وضعیت کنونی مرکز نوآوری دانشــگاه تبریز 
نیز اشــاره کــرد. بــه گفتــه او این مرکز ســاخته شــده، 
اما متأســفانه کاربــری اصلی خــود را نــدارد و فعالان 
اســتارتاپی برای اســتفاده از ایــن فضا بــا چالش های 
بسیاری روبه رو هســتند؛ درحالی که کارخانه نوآوری 
تهــران چالشــی بــرای فعــالان اســتارتاپی بــه وجــود 

نمی آورد.

 مهاجرت استارتاپ های تبریزی به 
ترکیه

افشین مهدی زاده، رئیس هیئت مدیره شرکت ابتکار 
فناور نوین در خصوص شــرایط اکوسیستم تبریز در 
مقابل دیگر شــهرها بیــان کــرد: »اســتان آذربایجان 
شرقی یک اســتان صنعتی و معدنی است. در حوزه 
نوآوری تبریز در دانشــگاه ها و مراکز آکادمیک فعال 
است و تعدادی شتاب دهنده هم وجود دارد. با توجه 
به پتانســیل های تبریــز و در مقایســه با اســتان های 
هم ســطح مثــل اصفهــان و مشــهد بــه نظــر می آیــد 
در حــوزه اســتارتاپی کــم کاری شــده و تبریــز اوضــاع 
اسفناکی در مقابل این استان ها دارد. بخش دولتی 
می توانســت کمک شــایانی در توســعه اکوسیســتم 

تبریز داشته باشد، اما اقدامی نداشت.«
او ادامــه داد: »بــرای مثــال مــا در حیطــه گردشــگری 
انتظــار برخــی کمک هــا و همکاری هــا را از ســوی 
شــهرداری داشــتیم کــه بی نتیجه مانــد. مــورد دیگر 
این اســت که در تبریز با وجود پتانسیل بالا کارخانه 
نوآوری وجود ندارد. اخیراً شنیده ام که شورای شهر با 
اعطای یک فضای کار اشتراکی برای شرکت های نوآور 
مخالفت کرده است. استدلال شورای شهر برای این 
مخالفت این بــوده که اگر ایــن فضا را به رســتوران ها 

حدوداً میان 40 درصد از فعالان استارتاپی تبریز وجود 
دارد، اما در حال کمرنگ شدن است.«

اکوسیســتم اســتارتاپی تبریز شــروع خوبــی در آغاز 
کار خود داشــته، اما با توجه به مشــکات موجود به 
نظر می رســد با قدرتی که در ابتدا داشت به فعالیت 
خــود ادامــه نــداده اســت. راهبــر آژانــس برندینــگ 
راجینا درباره علــت این موضوع گفــت: »فعالان این 
حوزه به اســتارتاپ هایی که ایجاد کردند، دلبستگی 
پیــدا کردنــد. بــرای مثــال فعــالان اســتارتاپی تبریــز 
می توانســتند خــروج بهتــری در خصــوص تاکســی 
اینترنتــی در این شــهر داشــته باشــند. مثــاً فعالان 
بــزرگ تاکســی اینترنتــی در تهــران بــه تاکســی های 
اینترنتــی بومــی تبریــز پیشــنهاد خریــداری دادنــد، 
امــا ایــن کار انجام نشــد. ایــن یکــی از مواردی اســت 
که باعث عدم تزریق پول به اکوسیســتم تبریز شــد. 
استارتاپ های دیگری هم بودند که اصرار بر پیشبرد 
کار توسط خودشان داشــته و عاقه ای به شراکت در 

سهام و فروش استارتاپ خود نداشتند.«

 عدم همکاری دانشگاه ها با 
اکوسیستم استارتاپی

او دومین دلیل رکود فضای اســتارتاپی تبریز نسبت 
بــه شــروع کارش را این گونــه بیان کــرد: »دلیــل دیگر 
فشــار دولتــی و سیاســی بــوده اســت. بــرای مثــال 
دانشــگاه ها در توســعه اکوسیســتم اصــاً همــکاری 
نکردند. در واقع برخورد دانشگاه با جوانان به گونه ای 
بوده کــه آنهــا را از مشــارکت ســرخورده کرده اســت. 
رفتــار درســت بــا فعــالان حــوزه اســتارتاپی در تبریــز 

فرهنگ سازی نشده است.«
نویــدی اظهار داشــت کــه قانون گــذاران اکوسیســتم 
اســتارتاپی تبریــز بــا مفهــوم و فرهنــگ اســتارتاپی 
آشــنایی ندارنــد. البتــه او در ادامــه بــه نقــش ایــن 
قانون گــذاران در شــکل گیری رویدادهای اســتارتاپی 
چون استارتاپ ویکندهای دانشگاهی هم اشاره کرد. 
اما معتقد اســت در این رویدادها معمولاً به مسائل 
ابتدایی همچون کنار هم نشســتن دخترها و پسرها 
بیشــتر توجه می شــد تــا ماهیــت و مفهــوم فعالیت 

استارتاپی.
راهبر آژانس برندینگ راجینا توضیح داد: »فعالیت 
استارتاپی در تبریز با موانع ســختگیرانه ای همچون 
اخــذ مجوزهــای بســیار روبه روســت. همچنیــن در 
این شــهر مراکز نــوآوری دولتی همچون دانشــگاه ها 
بــا فعــالان اســتارتاپی باســابقه به درســتی برخــورد 
نمی کنند که این رفتار منجر به سرخوردگی آنان شده 
است. به عاوه نگاه بخش دولتی به فعالان استارتاپی 
جنســیتی اســت و در این خصوص نیز نگاه درستی 

وجود ندارد.«

مهدی زاده: 
ما در حیطه 

گردشگری 
انتظار برخی 
کمک ها و 

همکاری ها 
را از سوی 

شهرداری 
داشتیم که 

بی نتیجه 
ماند. مورد 

دیگر این 
است که در 
تبریز با وجود 

پتانسیل 
بالا کارخانه 

نوآوری وجود 
ندارد
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 عدم تلاش دولت برای ایجاد فضاهای 
نوآوری

احسان عبدی پور، از دیگر فعالان اکوسیستم استارتاپی 
تبریز، مدتی بــه برگزاری همایش های اســتارتاپی در این 
شهر مشغول بوده و با فضای اســتارتاپی تبریز آشنایی 
دارد. عبدی پور درباره آغاز و ادامه راه اکوسیســتم تبریز 
گفت: »حوالی سال 1396 بود که یک فضای کار اشتراکی 
در تبریز شروع به کار کرد، اما به دلایل نامشخصی خیلی 
طول عمر نداشــت و بعد از آن هم به مدت چندین سال 
فعالیت این چنینی در تبریز وجود نداشت.« او در ادامه 
توضیح داد: »بعد از آن مجموعه آرتان 1100 شروع به کار 
کرد و در حد تــوان خود فعال بود؛ گرچه به نظر می رســد 
فعالیت هــای آنهــا نیــز کافــی نبــوده اســت. متأســفانه 
هیچ وقت به این فکر نشده که دولت به ایجاد یک فضای 
نوآوری در تبریز کمک کند. اما دانشگاه های تبریز در این 
حوزه فعالیت کرده اند و مرکز رشــد دارنــد که فعال ترین 
آنها مرکز رشد دانشگاه سراسری تبریز است. اما در این 
مرکز نیز بعد از مدتــی تیم های نرم افــزاری دیگر پذیرش 
نشدند و شــرط پذیرش به ایجاد یک محصول فیزیکی 
تغییر کرد.« عبدی پور درباره دیگر چالش های اکوسیستم 
تبریز اظهار داشــت: »موارد مختلفی برای شــکل گیری 
یک اکوسیستم استارتاپی نیاز اســت. همکاری  نکردن 
بخش دولتی در شــکل گیری اکوسیســتم تبریز بســیار 
پررنگ بوده؛ آن هم برای شــهری که ســرمایه خصوصی 
چندانی نــدارد.« او افــزود: »اگر حمایت دولتی نباشــد، 
در نهایت مجموعه های خصوصی نمی توانند پیشرفت 
چشمگیری داشته باشند. البته پارک فناوری تبریز نیز 
فضای بازی برای پذیرش ایده های نوآورانه ندارد. فضای 
نوآورانــه دولتی و بخــش خصوصی ایــن حــوزه در تبریز 
از هــم دور افتاده اند و کمکی به هم پوشــانی و پیشــرفت 
یکدیگر نمی کننــد.« عبدی پــور نیز مانند ســایر فعالان 
حوزه اکوسیســتم نوآوری تبریز به نبود فضای مناســب 
برای رشــد اســتارتاپ ها در تبریز اشــاره کرد. بــه گفته او 
عموماً اســتارتاپ هایی که از تبریز مهاجــرت کرده اند به 
پیشرفت چشمگیری رسیده اند. او در پایان خاطرنشان 
کرد: »بیشتر اســتارتاپ ها در تبریز از ابتدای راه خود در 
فکر مهاجرت به تهران هستند و دلیل اصلی این تفکر هم 

وجود ارتباطات بیشتر در تهران است.«   

اجــاره دهــد ســود بیشــتری برایــش خواهد داشــت؛ 
بنابراین فضای مناسبی در استان وجود ندارد.«

 ۹۵ درصد فضای کسب وکار در 
تبریز متعلق به بخش خصوصی است

مهــدی زاده در خصــوص دیگــر مــواردی کــه بــرای 
اکوسیســتم اســتارتاپی تبریــز چالش آفریــن بــوده 
توضیح داد: »نبود درک مدیران ارشد استانی از حوزه 
استارتاپی از مشــکات اکوسیستم استان است. در 
کنار آن بایــد گفت جنس گردش مالی شــهر تبریز با 
شــهرهایی همچون تهران و مشــهد متفاوت اســت. 
95 درصد فضای کسب وکار در تبریز متعلق به بخش 
خصوصی اســت؛ درحالی که نهادهای حاکمیتی در 
تهران یــا مشــهد در حوزه های کســب وکاری دخالت 
بیشــتری دارنــد. نهادهــای حاکمیتــی نیــز بــه دلیــل 
ماهیت خــود راحت تــر برای یــک کســب وکار هزینه 
می کننــد و ضریــب ریســک را می پذیرنــد. بــه طــور 
کلی فرهنــگ اقتصادی تبریــز را نمی تــوان با فرهنگ 
اقتصادی تهــران یــا اصفهان مقایســه کرد. مســئله 
دیگر این است که بخش دولتی در استان آذربایجان 
شرقی سختگیری های بسیاری در مقابل اکوسیستم 
اســتارتاپی اســتان دارد. می توان شــاخص ایــن ادعا 
را در گــزارش فضــای کســب وکار اتاق هــای ســه گانه 

بازرگانی نیز در نظر گرفت.«
رئیــس هیئت مدیــره شــرکت ابتــکار فنــاور نویــن در 
خصــوص وضعیــت مهاجــرت بین اســتانی و خــارج 
از کشــور فعــالان اســتارتاپی تبریــز گفــت: »فضــای 
اســتارتاپی اســتان بــه صــورت کلونــی بــوده و حلقــه 
اتصــال بیــن بازیگرهــا ضعیــف اســت. 90 درصــد 
فعالانــی کــه می شــناختم به خــارج از کشــور مهاجر 
کرده انــد و تعــداد کمــی از آنهــا بــه تهــران مهاجــرت 
می کننــد. عمــده فعــالان معمــولاً ترکیــه را انتخــاب 
می کنند. بسیاری از شــرکت های نوآور و دانش بنیان 

در مهاجرت خود بسیار پیشرفت کرده اند.«
مهــدی زاده افزود: »اســتان آذربایجان شــرقی از نظر 
ســرمایه دچــار مشــکل نیســت. بخــش دولتــی امــا 
وظیفــه بزرگی در همســو کــردن بخــش خصوصی با 
خود دارد. استانداری می تواند مانند یک واسط میان 

بخش نوآور و سنتی عمل کند.«
اما به گفته مهــدی زاده با اینکه فضا و ســرمایه کافی 
بــرای ایجاد فضاهــای نــوآور در شــهر تبریز و اســتان 
آذربایجان شــرقی وجود دارد، اما بخش دولتی کاری 
در این خصوص انجام نمی دهــد. او درباره قدم هایی 
که دولت برای توسعه اکوسیســتم نوآور و استارتاپی 
تبریــز برمــی دارد ابراز امیــدواری کــرد و بــرای مثال از 

توافق نامه مشترک با معاونت فناوری نام برد.

عبدی پور: 
اگر حمایت 

دولتی نباشد، 
در نهایت 

مجموعه های 
خصوصی 

نمی توانند 
پیشرفت 

چشمگیری 
داشته باشند. 

البته پارک 
فناوری تبریز 

نیز فضای بازی 
برای پذیرش 

ایده های 
نوآورانه ندارد. 

فضای نوآورانه 
دولتی و بخش 

خصوصی 
این حوزه در 

تبریز از هم 
دور افتاده اند 

و کمکی به 
هم پوشانی 

و پیشرفت 
یکدیگر 

نمی کنند
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مـــه  هفته نا
کارنـــــــــــــــگ
شـــــماره 136

حمایتازنیروهای
تعدیلشدهفلایتیو

یافرصتیبرایبرندسازی؟
یکی از ترندهای شبکه اجتماعی لینکدین فارسی در هفته گذشته، تعدیل نیروی گسترده شرکت فلایتیو 

بود. براساس اطلاعات منتشرشده، فلایتیو ۳۰ نفر از نیروهای خود را تعدیل کرده و خبر این اتفاق را نیمه شب به آنها 
اعلام کرده است. این تعدیل نیرو در حالی اتفاق افتاد که هفته گذشته »کامیار ایرانی«، مدیرعامل فلایتیو همراه 

با مدیران فنی، مالی، مارکتینگ و منابع انسانی این مجموعه استعفا داده بودند؛ استعفایی که حالا نیروهای 
تعدیل شده فلایتیو در متن مشترکی که منتشر کرده اند، دلیل آن را دخالت های بیجای هلدینگ سرمایه گذار مطرح 

می کنند. در این متن آمده است: »با این استعفاهای ناگهانی، اول سکوت سنگینی بر فضای فلایتیو حاکم 
شد و بعد صدای اعتراض ها شنیده شد و درست در ساعت سه نیمه  شبی غمبار، خبر تلخ تعدیل مثل یک زلزله مهیب، 

این خانه شاد را برای ما ویران کرد.« در حال حاضر هلدینگ »ارنیکا« ۷۰ درصد از سهام شرکت فلایتیو را که در حوزه 
گردشگری فعالیت می کند در اختیار دارد و هلدینگ سرمایه گذار این مجموعه است.

علمــی و مطالعه شــده هیئت مدیــره در امــور اجرایی 
محوله توســط تعدادی از همــکاران خــود در ماه های 
گذشــته تصمیــم بــه قطــع همــکاری بــا برخــی از 
مدیــران اجرایــی گرفــت. حقانیــت و صحــت اجرای 
این تصمیــم ســخت، ولی مهم بــا فروش چشــمگیر 
100درصــدی شــرکت فقط طــی چنــد روز از خــروج و 
تغییر سیاست های اجرایی این نفرات بود که همین 
عدد به  خودی خود بیانگر دلیل این تصمیم است.«

ایــن بیانیــه از تعدیــل نیروهــای خــود به عنــوان یک 
تصمیــم اســتراتژیک ســخت یــاد کــرده و آن را لازمه 
رشــد پویــا و انقابــی فایتیو دانســته و گفته اســت: 
»این شــرکت در شــرف تجربه رشــدهای چشمگیر و 

ورود به بازارهای جهانی و همین طور IPO است.«
فایتیــو در پایــان ایــن بیانیــه ضمــن بیــان اینکــه از 
هرگونه ورود به حاشیه خودداری می کند، می افزاید: 
»فایتیــو در فرهنــگ عمیــق ســازمانی خــود انجــام 
تعهــدات مالــی بــه پرســنل شــریف خــود را در تمــام 
ســال های اخیر بدون کوچک ترین تأخیر انجام داده 
و همین رفتار در ارائه خدمات شــفاف و صادقانه را با 
همکاران و شــرکای تجاری خود و بالاخص مســافران 
خود داشته و این فرهنگ و وظیفه عمیقاً در فایتیو 

نهادینه بوده و ماندگار است.«

 حمایت یا فرصتی برای برندسازی
یکی از حواشــی دیگــر که در ماجــرای تعدیــل نیروی 

 ادعای رشد فروش ۱۰۰درصدی 
فلایتیو بعد از خروج مدیران

از ســوی دیگــر، شــرکت فایتیــو در بیانیــه ای کــه روز 
هفتــم خردادماه منتشــر کرده، نوشــته اســت: »این 
شــرکت در راســتای عــدم تحقــق برخــی از انتظارات 

نگاهی به ماجرای 
تعدیل نیروی گسترده 
فلایتیو و حواشی آن در 
لینکدین 

 رضا
امیرزاده

سهیل عظیمی، مدیر برند کارفرمایی و 
تجربه همکاری دیجی کالا

برندکارفرمایی
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گســترده فایتیو رخ داد، واکنش مختلف کاربران در 
شــبکه  اجتماعــی لینکدین بــه موضوع درخواســت 
برخی از مدیران از نیروهای تعدیل شده فایتیو برای 

ارسال رزومه و همکاری بود.
به طور طبیعــی اخراج یــا تعدیل یــک نیــرو می تواند 
باعث ایجاد شرایط سخت روحی و حتی مادی برای 
هر فردی باشد. پس از انتشــار خبر تعدیل 30 نفر از 
نیروهای فایتیو، همراه با همدردی برخی از کاربران، 
موجی از درخواست ها از سوی مدیران کسب وکارهای 
مختلف برای این افراد در فضای عمومی منتشر شد 
که از آنها برای ارســال رزومه و همــکاری در مجموعه 

خودشان دعوت کرده بودند.
برخی از کاربران از این اتفاق به عنوان یک همدردی 
دســته جمعی یــاد کــرده و آن را ســتایش کردنــد، 
اما برخــی دیگــر بــاور دارند بــا توجه بــه اینکــه افراد 
بسیاری در حال حاضر، شرایطی مشابه با نیروهای 
تعدیل شــده فایتیــو دارنــد،  این گونــه اقدامــات در 
فضــای عمومــی شــبکه های اجتماعــی در برخــی 
موارد شــائبه برانگیز است و چه بســا افرادی به نیت 
برندســازی برای خود و مجموعه شــان اقــدام به ارائه 
چنین درخواست هایی کنند و شــاید پیشنهاد آنها 
در حــد همیــن درخواســت برای ارســال رزومــه باقی 

بماند.

 چه تعداد از پست های حمایتی به 
استخدام ختم می شود؟

ســهیل عظیمــی، مدیــر برنــد کارفرمایــی و تجربــه 
همــکاری دیجــی کالا، در بخشــی از گفت وگویــی کــه 
با ســایت رویداد برند کارفرمایی داشــته، درباره موج 
به راه افتاده درخواست رزومه از نیروهای تعدیل شده 
فایتیو می گوید: »در نهایت باید بررسی کرد که چه 
تعداد از این پســت های حمایتی به اســتخدام ختم 

می شود. 
اگر امــکان جــذب این افــراد وجود داشــته باشــد که 
اقدام به شــدت خوبــی اســت و می تواند بــه افزایش 
برند کارفرمایــی هم منجر شــود، اما مشــکل ممکن 
است جایی آشکار شــود که این جمع آوری رزومه ها 
نمادین باشــد و بعدتر بــا آنها تماس گرفته نشــود یا 
آنها را استخدام نکنند. در این صورت نیروی کار بار 
دیگر احســاس نامطلوبــی را تجربــه می کنــد؛ اینکه 
همه ســازمان ها مثــل هســتند و بازار ســالمی وجود 

ندارد.«

 موضوع غلط بودن یک استراتژی 
است

بهنام نجاری، معاون منابع انســانی گروه اسنپ نیز 
در گفت وگوی خود با ســایت رویداد برنــد کارفرمایی 

بیان می کند: »هدف شــرکت هایی که بــرای دریافت 
رزومه هــا اعــام آمادگــی کرده انــد تقویــت برندینگ 
اســت و آنهــا برخــی کاندیداهــا و کارجویان کــه برای 
استخدام در شرکت ها آماده تر هســتند را مورد ظلم 
قرار داده انــد.  امــا در نظر گرفتــن این افراد بــه عنوان 
کاندیدا بــه خودی خود مشــکلی نــدارد.« نجــاری با 
اشــاره به تجربه ای که ســایر برندها مانند دیجی کالا 
و علی بابا در زمینه تعدیل نیرو داشــته اند، اما خللی 
در برنــد کارفرمایی آنهــا ایجاد نشــده، می گوید:  »در 
رابطــه با مــورد اخیــر فایتیو موضــوع کمــی متفاوت 
اســت. اینکه بــا چنیــن اتفاقی در بــازار بدنام شــوید 
و مطالــب منفی زیادی دربــاره پایبند نبودن شــما به 
تعهدات تان نوشــته شــود برای کســب وکار خیلی بد 
اســت. موضوع تعدیــل نیرو نیســت؛ موضــوع غلط  
بــودن یــک اســتراتژی اســت و تــداوم این اســتراتژی 
باعث می شود باز هم شاهد چنین اتفاقاتی در سایر 

شرکت ها یا هلدینگ ها باشیم.«
او اضافــه می کنــد: »ســال گذشــته همین برهــه  بود 
که اعــداد خــارج از عــرف از ســمت برخی شــرکت ها 
برای جذب ارائه می شد. شاید کسی در ایران حقوق 
ماهانــه 15 هــزار دلاری نداشــت امــا از ســوی برخــی 
شــرکت ها به عنوان ترفند چنین رقم هایی پیشنهاد 
می شــد، اما همان شرکت ها نتوانســتند یک ماه هم 

آن را پرداخت کنند.«

 درس هایی که باید گرفت
بهنام نجــاری در بخش دیگــری از صحبت های خود 
تأکیــد می کنــد: »درســی کــه می تــوان از این دســت 

اتفاقــات گرفــت، توجــه بــه آماده ســازی 
اگــر شــرکت  اســت. حتــی  افــراد 

می خواهــد افــراد را تعدیــل کنــد، 
حداقــل کاری کــه باید انجــام دهد، 

اطاع رسانی درباره علل این تعدیل 
به آنهاست.«

او بــا تأکیــد بــر اینکــه کســب وکار باید 
دلیــل تعدیــل را بــرای کارمنــدش 

بازگــو کنــد یــا بــه او کمــک کنــد 
کار جدیــدی بــرای خــودش 

پیــدا کنــد، می گویــد: »ایــن 
همان اقدامی اســت که 

علی بابــا و دیجــی کالا 
در آن برهــه بــرای 
کاهــش آســیب ها 
دادنــد.  انجــام 

دربــاره  نمی دانــم 
اطاع رســانی های یک بــاره در 
نیمه شب چه می توان گفت؟«

عظیمی: 
در نهایت 

باید بررسی 
کرد که چه 

تعداد از این 
پست های 

حمایتی به 
استخدام 

ختم می شود 
مشکل 

ممکن 
است جایی 

آشکار شود 
که این 

جمع آوری 
رزومه ها 

نمادین باشد

 بهنام نجاری
معاون منابع 
انسانی گروه اسنپ
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گفتوگو

انگیزهورودهلدینگهای
صنعتیبهفضاینوآوری،
قانونجدیدمالیاتیاست

سرمایه گذاری های اخیر برخی از شرکت های بزرگ صنعتی در حوزه اقتصاد نوآوری کشور، یکی از مهم ترین 
اتفاق های این حوزه در سال ۱۴۰۲ بود که به گفته برخی از فعالان حوزه نوآوری می تواند باعث ایجاد تغییرات مثبتی در این 

فضا شود. از سویی برخی دیگر فضای متفاوت اکوسیستم نوآوری با صنعت را یکی از چالش های پیش روی این جریان 
عنوان می کنند که در صورت عدم مدیریت صحیح  می تواند آسیب زننده باشد. اما سؤالی که در این میان پیش می آید 

این است که انگیزه این هلدینگ ها از ورود به این فضای جدید چیست؟ آیا آنها به این باور رسیده اند که در آینده اقتصاد 
دیجیتال نقش پررنگی خواهد داشت و باید زمین بازی خود را توسعه دهند؟

در اســتارتاپ ها بیــان کرد کــه داشــتن انعطــاف در برابر 
کســب وکارها یکی از ویژگی های مهم برای صندوق های 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر اســت، بــه ایــن دلیــل کــه هر 
استارتاپی مسیر خاصی دارد و با کارهای پروژه ای متفاوت 
است. او در این باره گفت: »باقی ماندن این هلدینگ ها 
در اکوسیســتم به عنوان بازیگر اثرگذار نیازمند فعالیت 
بلندمــدت اســت و بایــد دیــد مدیــران ایــن مجموعه ها 
حوصله دارند کــه خارج از محــدوده این مشــوق قانونی 
فعالیت کننــد یا نــه. ایــن هلدینگ ها بــا وجود داشــتن 
سرمایه کافی در این سال ها سرمایه گذاری نکردند و حالا 
که به این فضا وارد شدند ما استقبال می کنیم، اما برای 
تصمیم گیری در این  خصوص که آیا بازیگر تأثیرگذاری 

هستند یا نه، باید صبر کرد.«

 شرکت های الهام بخش در سال 
گذشته

زرنوخی در بخــش دیگری از ایــن گفت وگو  در پاســخ به 
این ســؤال که در ســال 1402 فعالیت کــدام مجموعه ها 
برایــش الهام بخــش بــوده، از دو شــرکت »ســیناژن« و 
»گلرنــگ« نــام می بــرد و می گویــد: »شــرکت دارویــی 
ســیناژن کــه از ســال 13۷3 در حــوزه محصــولات 
زیست شناســی مولکولــی، زیســت داروها و 
تشــخیصی فعالیت دارد، بعد از دوران کرونا با 
شــتاب دهنده ســیناپس زنجیــره ارزش خــود را 

گسترش داد.
او ادامه داد: »در یک سال گذشته این شرکت که 
در حوزه بایوتکنولوژی فعال است برای من جذاب 
بــوده اســت. به تازگی هــم شــرکت ســرمایه گذاری 
جدیدی راه اندازی کرده اند و هر روز خبر دستاوردهای 

جدیدی منتشر می کنند. «

رضــا زرنوخــی، مدیرعامــل صنــدوق مالــی توســعه 
تکنولوژی ایران که یکی از چهره های شناخته شده حوزه 
سرمایه گذاری خطرپذیر در فضای نوآوری کشور است، 
در گفت وگویــی با اســتودیو راه کار در حاشــیه اینوتکس 
2024 انگیــزه ورود هلدینگ هــای صنعتــی بــه فضــای 
نوآوری را قانــون جدید مالیاتی عنوان می کنــد. او در این 
خصوص توضیح می دهد: »براساس تجربه، کسانی در 
صنعت صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر پایدار هستند 
که ذهنیت کار بلندمدت و حوصله کافی بــرای ارتباط با 
کارآفرینان اســتارتاپی و نوآوران داشــته باشــند. اگر این 
شــرکت ها صرفاً برای اســتفاده از مزایای اعتبار مالیاتی 
ســرمایه گذاری در کســب وکارها وارد ایــن حــوزه شــده 
باشند، شاید پنج سال آینده خبری از این هلدینگ ها و 

سرمایه گذاری هایشان نباشد، چون انگیزه ماندن در 
این فضا را ندارند.«

بر اساس قانون جهش تولید دانش بنیان، شرکت ها 
می توانند بخشی از مالیات قطعی خود را در راستای 

فعالیت های مرتبط با تحقیق و توسعه و سرمایه گذاری 
هزینه کنند و با ارائه مدارک مالیات مرتبط را نپردازند.

 ضرورت داشتن 
فعالیت بلندمدت

مدیرعامــل و عضــو هیئت مدیره 
توســعه  مالــی  صنــدوق 

تكنولــوژی ایــران در ادامــه 
صحبت هــای خــود دربــاره 
هلدینگ هــای  ورود 
فضــای  بــه  صنعتــی 
نــوآوری بــا توضیــح فضــا 

و مســیر ســرمایه گذاری 

رضا زرنوخی، مدیرعامل 
صندوق مالی توسعه 
تکنولوژی ایران در حاشیه 
اینوتکس ۲۰۲۴ مطرح 
کرد

مریم 
آزادی طلب
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سویههایتاریکو
روشنکاربرد

هوشمصنوعی
هوش مصنوعی، همان سان که فرصت هایی ارزشمند فراهم می  کند، خطرهای چشمگیری نیز به 

همراه دارد. قدرت هوش مصنوعی در کنار قابلیت های محاسباتی، بر پایه داده هایی انبوه است که در اختیار 
می گیرد. هر کشوری که به شکلی جداگانه و با جریان های محدود داده ها کار می کند، در بیشینه ساختن 

توانمندی فناوری خود ناکام می ماند. با این حال سیاست های بومی سازی داده ها از سال ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۱ در سراسر 
جهان دوبرابر سخت گیرانه تر شده و همکاری های فرامرزی را محدود کرده است. هوش مصنوعی در حال تبدیل 

شدن به بخشی مهم از زیرساخت جهانی است و غرب باید برای اطمینان یافتن از اداره دموکراتیک و دسترسی 
باز به آن، به سرعت و یکپارچه عمل کند. ایالات متحده برای توسعه قوی ترین الگو های هوش مصنوعی در 

بخش های سیاست های اشتراک گذاری داده، باید مشوق همکاری با سایر کشورهای هم پیمان ازجمله هند، 
سنگاپور، ژاپن، کره جنوبی و کشورهای اروپایی باشد تا بتواند فناوری هایی نوآورانه خلق کند.

هیچ کشور یا سازمان پژوهشی نیست. هوش مصنوعی؛ 
صنعتی که در خدمت زنجیره های تأمین جهانی است، 
بدون جریان پیوســته داده ها نمی تواند سودمند باشد. 
چهارچوب های گوناگون حق انتشار در برنامه ها موجب 
ناکارآمدی شده و کسانی را که دسترســی آزاد به داده ها 
دارند بر دیگران ترجیح می دهد. عاوه بر این هزینه های 
ســازگاری و پیچیدگــی کارهــا بــر پایــه مقــررات داده ها و 
الزامــات حاکمیتــی افزایــش می یابــد کــه بــه توانمندی 
اقتصاد نوآوری آسیب می زند. نیازی نیست که دولت ها 

 چیزهای زیادی را می تــوان از قانون حاکمیــت داده اروپا 
که در سال 2022 از ســوی اتحادیه اروپا تصویب شد، به 
دست آورد که به اشــتراک گذاری داده ها را در کشورهای 
عضو برای بیشــینه کردن منافع شــهروندان و مشــاغل 
خود تســهیل می کند. اشــتباه در یافتن مســیر درست 
منجر به کم اثر شدن هوش مصنوعی می شود. داده های 
انباشته و دور از دسترس برای مدل هایی که درگیر موضوع 
تغییرات اقلیمی اند حکم اعدام بی درنگ را دارد. داده ها 
و نوآوری های پزشکی و مراقبت های بهداشتی محدود به 

 هوش مصنوعی
 و جنگ سرد دیجیتال
)بخش آخر(

هوشمصنوعی

 مهران
امیری



22
مـــه  هفته نا
کارنـــــــــــــــگ
شـــــماره 136

پیچیده و دروغ ها راه های جدیدی برای عرضه اطاعات 
نادرست فراهم می کند. هوش مصنوعی همچنین ارزش 
خود دموکراســی را محل پرســش قرار خواهد داد. آنگاه 
که ساختارهای استبدادی تقویت شده به وسیله هوش 
مصنوعی بتوانند بهتر از همتایان دموکراتیک خود عمل 
کنند چه اتفاقی رخ خواهد داد؟ مثاً، با کاهش گسترده 
جرم و جنایت بر پایه نظارت فراگیر یا با ارائه مراقبت های 
بهداشتی بســیار بهتر متکی بر دسترســی به اطاعات 
متمرکــز و بــدون محدودیــت حفــظ حریــم خصوصی، 
جهان چه شکلی خواهد شد؟ با توسعه هوش مصنوعی 
جایگزین های غیردموکراتیک وسوســه انگیزتر خواهند 

شد و این احتمالات چندان دور از دسترس نیستند.
هنگام صحبت از هوش مصنوعی بر سر چند راهی قرار 
داریم؛ می توانیم راهی را دنبال کنیم که به خودکارسازی و 
نابودی بینجامد و جایگزین مفهوم و کار انسانی  شود یا 
می توانیم مسیری را پی بگیریم که منجر به توانمندسازی 
و همراهی می شــود، ما را ســازنده تر می کنــد، هماهنگی 
مــا را در زندگــی بیشــتر می کنــد تــا در هنرمان اســتادی 
بزرگ تر شــویم. برخاف انقــاب رســانه های اجتماعی، 
که تنظیم کننده ها اگر واقعاً می خواستند، قادر به تغییر 
مسیر یا آهسته کردن آن بودند، انقاب برخاسته از هوش 
مصنوعی صرفــاً می تواند بــه جلو حرکت کنــد. این یک 
انقاب فناوری است که ذی نفعان آن برخاف انقاب های 
گذشته )مبتنی بر بسترهای کاربردی( پیشاپیش جایگاه 

آن را در جامعه برگزیده اند.

 هوش مصنوعی و نوآوری مسئولانه
کامیاب ترین شرکت ها آنانی هستند که این چشم انداز 
آینده نگــر را پذیرفتــه و بــا تمرکــز بــر مجموعــه ای از 
ارزش های هم سو با جامعه از ساختارهای خودتنظیم گر 
پیروی می کنند. همراهی بیشتر در مشارکت با بخش 
عمومی و اکوسیستم  های کنونی نیز بسیار مهم است. 
نمی توانیــم خــود را در معرض خطــر به اشــتباه افتادن 
هوش مصنوعی قرار دهیم؛ اشتباهی که دموکراسی ها 
را در کارزار رقابتی از راه درست خارج می کند. از آنجا که 
احساس می شــود هوش مصنوعی بر تمام بخش های 
جامعه اثر می گذارد، توجه به منافع گسترده ذی نفعان، 
هم یک مســئولیت اخاقی و هم تنهــا راه ایجاد تحول 
پایدار اســت. شــرکت ها باید در دوران هوش مصنوعی 
دستور کار نوآوری مسئولانه را دنبال و فراتر از پیله های 
مرســوم فناوری کار کنند. ایالات متحــده و متحدانش 
برای پیروزی در جنگ ســرد دیجیتال باید رهبران بازار 
هوش مصنوعی باشــند. آنها باید بــرای ایجاد بهترین 
شــرکت های هوش مصنوعی همکاری بین المللی را در 
جایگاه نخست قرار دهند و نگرش جدیدی ایجاد کنند؛ 
نگرشــی کــه نــوآوری مســئولانه و آزاد کــردن توانمندی 

انسانی را دنبال می کند.

از نظارت بر هوش مصنوعی خــودداری کنند، بلکه لازم 
است با همکاری یکدیگر استانداردها و شیوه های یکسان 
در همه کشورها ایجاد کنند. هماهنگی میان کشورهای 
دموکراتیک، هوش مصنوعی را انعطاف پذیرتر می کند، 
امــا موجــب بــالا بــردن جایــگاه غــرب در رهبــری هــوش 

مصنوعی نیز می شود.

 نوآوری مسئولانه برای انقلاب هوش 
مصنوعی

اگر شــرکت های غربــی بخواهند بــه رهبران واقعــی بازار 
تبدیل شــوند، عاوه بر همکاری در سراسر ایالت ها باید 
با نهادهــای دولتــی و جامعه مدنــی نیز همــکاری کنند. 
گرچه هم اکنون بحث بر سر استفاده هوش مصنوعی از 
الگوهای زبانی بزرگ و ســایر توانمندی های مولد است، 
اما مهم ترین آثار درازمدت هوش مصنوعی آن است که 
موجــب دگرگونی صنایــع و جامعه به  عنــوان یک پیکره 
به هم پیوسته خواهد شد. دور افتادن بازیگران خصوصی 

از جامعه مانع بروز دگرگونی واقعی می شود.
هم اکنــون شــاهد شــکل گیری تــوان دگرگون ســاز هوش 
مصنوعی هستیم. هوش مصنوعی قادر است به شکلی 
گســترده زمین بازی را برای آنان که به اطاعات و بینش 
دسترسی دارند هم تراز کند. هوش مصنوعی می تواند در 
کاس درس به دانش آموزانی که پیش از آن هرگز به منابع 
دسترسی نداشــته اند، توجه ویژه کند. هوش مصنوعی 
در محل کار کارگــران را از کارهــای یکنواخت می رهاند تا 
آنها روی مسائل سطح بالاتر تمرکز کنند. در کشف دارو، 
هوش مصنوعی می تواند میلیون ها ترکیــب دارو را برای 
شــرایطی که هنوز نمی توانیم درمان کنیــم آزمایش کند 
و توانایی تشخیص چیزهایی را دارد که ما قادر به انجام 
آ نها نیستیم. هوش مصنوعی در تصویربرداری پزشکی 
توانایی تشخیص زودهنگام بیماری ها را دارد. در زمینه 
تغییرات اقلیمــی می تواند بهتــر از مدل های پیش بینی 
موجود عمل کنــد و احتمال بروز بایای نــادر، اما مرگبار 
را بــرای جمعیت های آســیب پذیر ثبت کنــد. در فناوری 
دفاعی کــه شــاید بیشــترین آســیب ها را در پی داشــته 
باشد، هوش مصنوعی قادر به زدودن غبارها و بازدارندگی 
در برابر اقدامات تجاوزکارانه اســت. امــا هیچ کدام از این 
موارد تضمین پذیر نیستند. هوش مصنوعی همان سان 
کــه فرصت هایــی ارزشــمند فراهــم می ســازد، خطرهای 

چشمگیری نیز به همراه دارد.

 تهدید هوش مصنوعی برای 
دموکراسی

تهدید وجودی که هوش مصنوعی می تواند برای بشریت 
در آینــده ای دورتر ایجــاد کند ایــن روزها در کانــون توجه 
قرار گرفته است. هوش مصنوعی هم اینک به ناپایداری 
ســامانه های دموکراتیک دامن زده و از طریــق ربات های 

هوشمصنوعی

در فناوری 
دفاعی که 

شاید بیشترین 
آسیب ها را 

در پی داشته 
باشد، هوش 

مصنوعی قادر 
به زدودن غبارها 

و بازدارندگی در 
برابر اقدامات 

تجاوزکارانه 
است



23
سـال چهارم
12 خــــــــــرداد
1 4 0 3



 برای تماشای ویدیو 

اسـکن کنـیـد


